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Ministrul Justiþiei, Radu Marinescu, solicitã
Ministerului Public sã acorde atenþia necesarã
tuturor dosarelor care au ca obiect infracþiuni
motivate de urã ºi sã asigure un nivel înalt de
profesionalism în instrumentarea acestora. Acesta
subliniazã cã instituþia trebuie sã gestioneze cu
maturitate ºi cu profesionalism provocãrile apãrute
în ultima perioadã. Oficialul a menþionat:
“Multiplele runde de alegeri ºi efervescenþa socialã
din 2024 au demonstrat cât de vitalã este rezilienþa
instituþionalã a statului, iar Ministerul Public este
chemat sã dea o confirmare clarã a capacitãþii sale
de a gestiona cu maturitate ºi cu profesionalism
provocãrile apãrute, menþinând drept repere
esenþiale legea ºi, respectiv, interesul public.
Exerciþiul democratic atât de complex în 2024 a
gãsit în autoritãþile judiciare un partener stabil, nu
doar prin resursele legale, ci ºi prin angajamentul
de a menþine un climat de normalitate ºi de ordine
publicã, elemente definitorii pentru funcþionarea
unei societãþi sãnãtoase”.

Justiþia, tradiþii înrãdãcinate
ºi realitatea digitalã

A
ctivitatea în dome-
niul justiþiei se aflã la
o rãscruce de drumu-
ri - pe de o parte sunt
tradiþiile bine înrã-
dãcinate, iar pe de
cealaltã parte se

aflã necesitatea adaptãrii la o
realitate digitalã din ce în ce
mai complexã. Digitalizarea,
devenitã un imperativ, nu mai
este doar o opþiune, ci o condiþie
esenþialã pentru supravieþuirea
pe piaþa avocaturii. Aceasta im-
plicã schimbãri fundamentale în
modul de lucru, obligând profesio-
niºtii dreptului sã regândeascã stra-
tegiile ºi sã adopte soluþii inovatoa-
re, fãrã a compromite principiile
fundamentale ale justiþiei.

Digitalizarea acceleratã vine
cu provocãri majore, amplificate
de un context economic ºi legisla-
tiv instabil. Reglementãrile euro-

pene privind combaterea spãlãrii
banilor, de exemplu, au generat
un val de nemulþumiri în rândul
avocaþilor, care vãd cum secretul
profesional este tot mai mult ame-
ninþat. În paralel, fenomenul avo-

caturii ilegale în mediul
online se extinde, iar me-
todele t radi þ ionale de
combatere a acestuia de-
vin ineficiente.

Problema nu mai este
doar identificarea acestor
practici ilicite, ci dezvol-

tarea unor mecanisme eficiente
pentru a le stopa. Reglementãrile
pot oferi soluþii, dar aplicarea lor
necesitã o abordare concertatã ºi
instrumente legislative adaptate
realitãþii digitale.

O altã provocare este legatã de
întârzierile statului în ceea ce pri-
veºte plata onorariilor pentru avo-
caþii care oferã asistenþã judiciarã

din oficiu. Aceasta afecteazã nu
doar veniturile avocaþilor, ci ºi
dreptul cetãþeanului la o justiþie
echitabilã. Problemele din sistem
necesitã soluþii legislative clare ºi
un dialog constant cu autoritãþile
pentru protejarea intereselor pro-
fesiei.

La Congresul Avocaþilor de
anul trecut s-a subliniat nevoia
unei noi legi a avocaturii, care sã
integreze schimbãrile aduse de
noi le rea l i t ã þ i p rofes iona le .
Aspecte precum interprofesiona-
litatea, finanþarea litigiilor de cã-
tre terþi ºi digitalizarea justiþiei
sunt teme esenþiale care trebuie
abordate cu atenþie. Scopul nu
este doar eficientizarea activitãþii
avocaþilor, ci garantarea faptului
cã aceste transformãri vor servi
interesului justiþiei ºi al cetãþea-
nului.

Cel mai mare paradox al vremu-

rilor noastre este cã, deºi schimbã-
rile sunt rapide, reglementãrile
trebuie sã fie suficient de flexibile
pentru a rezista în timp. Într-o erã
în care inteligenþa artificialã a de-
venit parte din cotidian, avocatura
trebuie sã gãseascã echilibrul per-
fect între inovaþie ºi respectul pen-
tru valorile fundamentale ale
dreptului. Viitorul în domeniu va
fi definit de capacitatea profesio-
niºtilor de a rãmâne ancoraþi în
tradiþie, fãrã a respinge progresul,
asigurând astfel cã avocatura rãm-
âne un pilon esenþial al statului de
drept.

În domeniul notarial, inteligen-
þa artificialã nu este privitã ca un
pericol, ci ca o oportunitate pentru
eficientizarea activitãþii, iar inte-
grarea soluþiilor AI este foarte im-
portantã. Tradiþia se pãstreazã, dar
nu sunt respinse nici soluþiile mo-
derne. n
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Ministrul Justiþiei: „Niciodatã
nu voi interveni

într-o procedurã judiciarã”

M
inistrul Justiþiei,

Radu Marine-

scu, solicitã Mi-

nisterului Public

sã acorde atenþia

necesarã tuturor

dosarelor care

au ca obiect infracþiuni motivate de

urã ºi sã asigure un nivel înalt de pro-

fesionalism în instrumentarea aces-

tora. Radu Marinescu a declarat, la

bilanþul Ministerului Public, faptul

cã instituþia trebuie sã gestioneze cu

maturitate ºi cu profesionalism pro-

vocãrile apãrute în ultima perioadã.

”Rezilienþa instituþionalã a
statului este vitalã”

Potrivit ministrului, ”ne aflãm la un
moment de bilanþ pentru un an aparte,
presãrat cu tensiuni sociale ºi politice
considerabile, în care mecanismele
democratice au fost testate într-un
mod intens”. Oficialul a menþionat:
“Multiplele runde de alegeri ºi eferve-
scenþa socialã din 2024 au demonstrat
cât de vitalã este rezilienþa instituþio-
nalã a statului, iar Ministerul Public
este chemat sã dea o confirmare clarã a
capacitãþii sale de a gestiona cu matu-
ritate ºi cu profesionalism provocãrile
apãrute, menþinând drept repere esen-
þiale legea ºi respectiv interesul public.
Exerciþiul democratic atât de complex
în 2024 a gãsit în autoritãþile judiciare
un partener stabil, nu doar prin resur-
sele legale, ci ºi prin angajamentul de a

menþine un climat de normalitate ºi de
ordine publicã, elemente definitorii
pentru funcþionarea unei societãþi
sãnãtoase”.

Sporirea numãrului de
dosare

Ministrul de resort a mai a precizat
cã aceastã creºtere a numãrului de do-
sare aratã ºi capacitatea realã a siste-
mului judiciar de a aduce în faþa legii
situaþii care altãdatã nu erau semnala-
te: ”Un prim indicator esenþial îl re-
prezintã creºterea volumului de mun-
cã, ilustratã prin cele peste 1.788.000
de cauze de soluþionat, cel mai mare
numãr din ultimii ani. Pe de o parte,
aceastã dinamicã reflectã capacitatea
realã a sistemului judiciar de a recep-
ta ºi aduce în faþa legii situaþii care
odinioarã nu erau semnalate. Pe de
altã parte, evidenþiazã apetitul tot mai
mare al criminalitãþii pentru domenii
cu profit rapid, precum spãlarea bani-
lor, evaziunea fiscalã, criminalitatea
informaticã. Aceastã creºtere a fost
gestionatã ºi graþie suplimentãrii nu-
mãrului de procurori, concretizatã
printr-un grad de ocupare a posturilor
care a urcat de la 69,22% la finalul lui
2023, la 75,65% în 2024. În pofida
acestui progres existã încã zone sen-
sibile, unde funcþioneazã un singur
procuror sau unde, mai grav, nu existã
niciunul, fapt ce are consecinþe inevi-
tabile asupra rapiditãþii ºi calitãþii ac-

tului de justiþie”.

Creºtere în zona
criminalitãþii informatice

Marinescu a transmis cã se observã
o creºtere în zona criminalitãþii infor-
matice, cu peste 25% mai multe cauze

de soluþionat, ºi a infracþiunilor de me-
diu, în creºtere cu 20%, adãugând cã
”evaziunea fiscalã ºi spãlarea banilor
continuã sã rãmânã fenomene com-
plexe, fãrã a se detecta întotdeauna în
aceleaºi procente în planul trimiterilor
în judecatã”.

De asemenea, ministrul Justiþiei a
remarcat cã Ministerul Public pune ac-
cent pe dosarele în care victimele sau
autorii sunt tineri ºi persoane vulnera-
bile. ”Este încurajator sã constat cã
Ministerul Public pune în continuare
accent pe dosarele în care victimele
sau autorii sunt tineri ºi persoane vul-
nerabile. Creºterea cu 10,1% a cauze-
lor privind infracþiunile contra libertã-
þii ºi integritãþii sexuale, majorarea cu
5,1% a trimiterilor în judecatã spun, pe
de o parte, cã victimele încep sã capete
încredere în a-ºi reclama agresorii ºi,
pe de altã parte, cã instrumentele utili-
zate de procurori sunt cele mai eficien-
te. Dispunem de mecanisme preþioase,
camere de audiere dedicate, metodo-
logii specifice, pe care vã încurajez sã
le utilizaþi la maximul lor potenþial.
Doar aºa putem reduce riscul de
recidivã, putem oferi protecþie realã
celor mai expuºi membri ai societãþii”,
a afirmat Radu Marinescu.

Mãsuri asiguratorii de
peste 298 milioane de lei

Potrivit ministrului Justiþiei, anul
trecut au fost instituite mãsuri asigura-
torii de peste 298 milioane de lei ºi
aproape un milion de euro în dosare
care vizeazã evaziunea fiscalã: ”În
2024, numai în dosarele de evaziune
fiscalã s-au instituit mãsuri asigurato-
rii de peste 298 milioane de lei ºi apro-
ape un milion de euro, în timp ce pre-

judiciile efectiv recuperate au depãºit
suma de 54 milioane de lei, alãturi de
sume consistente în alte valute. Cifrele
confirmã capacitatea tot mai mare a
autoritãþilor de a urmãri fluxurile fi-
nanciare, de a interveni prompt acolo
unde este efectul de descurajare care
conteazã cel mai mult. Revenind la
ideea de cooperare, aº insista sã conso-
lidaþi colaborarea cu ANABI ºi sã uti-
lizaþi la maxim metodologiile de inve-
stigaþie financiarã pentru a continua sã
duceþi principiul recuperãrii prejudi-
ciilor dincolo de teorie ºi spre rezultate
din ce în ce mai palpabile”. Oficialul a
cerut Ministerului Public sã acorde
atenþia necesarã tuturor dosarelor care
au ca obiect infracþiuni motivate de
urã: ”Contextul social actual, la care
suntem cu toþii martori, evidenþiazã
din ce în ce mai des importanþa statului
de drept ºi a principiilor care guverne-
azã respectarea drepturilor ºi libertãþi-
lor. Din aceastã perspectivã consider
cã avem datoria de a lupta prin toate
mijloacele legale împotriva comporta-
mentelor extremiste, antisemite ºi de
instigare la urã. Aceste manifestãri
sunt precursoare ale extremismului
violent, au rolul clar de a ºubrezi valo-
rile societãþii în care trãim, astfel încât
solicit ferm Ministerului Public sã
acorde atenþia necesarã tuturor dosare-
lor care au ca obiect infracþiuni moti-
vate de urã sã asigure un nivel înalt de
profesionalism în instrumentarea aces-
tora”. n

Ministerul Public a înregistrat,
în 2024, cel mai mare

numãr de dosare de soluþionat
din ultimii nouã ani

M
inisterul Public a

înregistrat, anul

trecut, cel mai

mare numãr de

dosare de solu-

þionat din ultimii

nouã ani, dupã

cum a afirmat Procurorul general al

României, Alex Florenþa. El a afir-

mat cã, în 2024, a crescut numãrul

infracþiunilor de trafic de persoane,

luare ºi dare de mitã, trafic de drogu-

ri, proxenetism sau contrabandã.

Nivel de activitate ridicat

Alex Florenþa a declarat cã volumul
de activitate al procurorilor în 2024 a
fost cel mai ridicat: ”În ceea ce pri-
veºte activitatea de urmãrire penalã,
volumul de activitate înregistrat de
Ministerul Public în cursul anului
2024 este cel mai ridicat, în continuã
creºtere. Avem cel mai mare numãr de
dosare de soluþionat din ultimii nouã
ani, lucru care impacteazã în mod se-
ver asupra calitãþii ºi celeritãþii activi-
tãþii de urmãrire penalã, dat fiind, în
primul rând, numãrul scãzut de procu-
rori. Dintre acestea, au fost soluþionate
în jur de 545.000 de dosare, ceea ce re-
prezintã un procent de soluþionare de
30%. Este un procent cu care Ministe-
rul Public se confruntã în ultimii ani.
Este o întrebare pe care trebuie cu toþii
sã ne-o punem: în ce mãsurã, pe acest
fond uriaº de dosare, Ministerul Pu-
blic, la nivelul personalului pe care îl
gestioneazã, are capacitatea de a
depãºi ºi de a soluþiona mai mult de
atât? În caz contrar, trebuie sã identifi-
cãm împreunã soluþii tehnice ºi legi-
slative care sã ne permitã o scãdere a
stocului de dosare pe care îl înregi-
strãm anual”.

Creºtere a numãrului
rechizitoriilor

Alex Florenþa a precizat cã se înre-
gistreazã o creºtere a numãrului re-

chizitoriilor ºi a trimise în judecatã:
”În ceea priveºte eficienþa urmãririi
penale, în anul 2024, la nivelul Minis-
terului Public s-au înregistrat 51.111
de rechizitorii ºi acorduri de recu-
noaºtere a vinovãþiei, domeniu în care
avem o creºtere faþã de anul 2023 cu
5,7%. În ceea ce priveºte numãrul in-
culpaþilor trimiºi în judecatã, avem un
numãr de 63.438, în creºtere evidentã
faþã de anul trecut, cu o pondere im-
portantã, în schimb, din numãrul total
al inculpaþilor cercetaþi, am depãºit
pentru prima oarã 12%, ceea ce este
un element mai mult decât pozitiv”.
De asemenea, el a adãugat cã se înre-
gistreazã o creºtere ºi a numãrului
persoanelor trimise în judecatã în sta-
re de arest preventiv. ”În ceea ce pri-
veºte fermitatea urmãririi penale,
acesta fiind unul dintre obiectivele
prioritare ale Ministerului Public în
programul de activitate 2024-2026,
putem constata cã anul trecut au fost
trimise în judecatã în stare de arest
preventiv un numãr de 7.860 de per-
soane, în creºtere faþã de anul anterior
cu peste 7%, ºi din nou cu o pondere a
inculpaþilor trimiºi în judecatã de pe-
ste 12%, cea mai mare din ultimii
nouã ani. Putem constata, de aseme-
nea, în ceea ce priveºte tipurile de in-
fracþiuni, unde ponderea soluþiilor de
trimitere în judecatã a crescut faþã de
anul trecut, infracþiuni din tot spectrul
infracþional, fie cã vorbim de trafic de
persoane, luare ºi dare de mitã, trafic
ilicit de droguri, proxenetism sau
contrabandã acestea fiind tipurile de
infracþiuni care au cunoscut, anul tre-
cut, cea mai mare creºtere”, a mai
afirmat Alex Florenþa.

Scãdere a numãrului
inculpaþilor achitaþi
definitiv

Procurorul general a precizat cã,
anul trecut, s-a înregistrat o scãdere a

numãrului inculpaþilor achitaþi defi-
nitiv: ”În ceea ce priveºte calitatea ur-
mãririi penale, în anul 2024, numãrul
inculpaþiilor achitaþi definitiv a scã-
zut cu 32% faþã de anul precedent, si-
tuându-se în prezent la o pondere mi-
nimã în ultimii zece ani, de 1,2% din
totalul soluþiilor de trimitere în jude-
catã, o dovadã a calitãþii urmãririi pe-
nale desfãºurate în cursul anului 2024
ºi care cred cã nu mai ridicã niciun
semn de îndoialã. De asemenea, s-a
înregistrat un numãr foarte scãzut de
cauze restituite la procurori, ele re-
prezentând o pondere de doar 0,38%
din totalul cauzilor soluþionate, din
nou cea mai redusã din ultimul dece-
niu”.

Procurorul general a explicat cã, din
totalul cauzelor soluþionate pe fond,
aproape jumãtate au fost soluþionate
într-o perioadã de pânã la un an de la
data sesizãrii:

”În ceea ce priveºte celeritatea ur-
mãririi penale, la nivelul Ministerului
Public am derulat o activitate de con-
trol amplã la finalul anului trecut, pen-
tru a constata, pe de-o parte, cauzele
care duc la întârzierea soluþionãrii do-
sarelor ºi mai ales perioadele din cur-
sul procesului penal în care se constatã
întârzieri semnificative.

Din acest punct de vedere, se poate
constata cã la nivelul Ministerului Pu-
blic, din totalul cauzelor soluþionate pe
fond, aproape 50% s-au soluþionat

într-o perioadã de pânã un an de la data
sesizãrii, ceea ce dovedeºte, din
punctul meu de vedere, un efort susþi-
nut al colectivului de procurori în so-
luþionarea cu celeritate ºi rapiditate a
cauzelor cu care sunt investiþi, date
fiind încã o datã cele douã criterii care
impacteazã negativ activitatea parche-
telor, pe de o parte, volumul uriaº de
dosare înregistrate ºi, pe de altã parte,
numãrul redus de procurori de pe
schemã”.

Posturile de execuþie la
nivelul Ministerului Public
sunt ocupate în proporþie
de 75%

Procurorul general a afirmat cã po-
sturile de execuþie la nivelul Ministe-
rului Public sunt ocupate în proporþie
de 75%: ”În ceea ce priveºte resursele
umane cu care a trebuit sã-ºi des-
fãºoare activitatea Ministerul Public,
spuneam anul trecut la bilanþul similar
cã Ministerul Public se aflã într-una
dintre situaþiile de crizã în ceea ce pri-
veºte personalul. Am depãºit parþial,
în cursul anului 2024, aceastã proble-
mã, fãrã a avea însã, din punctul acesta
de vedere, rezultate notabile din per-
spectiva ocupãrii funcþiilor vacante,
atât la nivelul execuþiei, cât ºi la nive-
lul funcþiilor de conducere. Posturile
de execuþie la nivelul Ministerului Pu-
blic s-au ocupat, în momentul de faþã
având o proporþie de 75% ocupate,
25% libere. Asta înseamnã, la o mate-
maticã simplã, cã un procuror din
patru lipseºte. Activitatea acestuia
trebuie sã fie suplinitã în mod automat
de ceilalþi”.

La nivelul funcþiilor de conducere
la parchetele de rang inferior, dar
chiar ºi la anumite tribunale existã
un grad de vacantare a posturilor de
56%: ”Problema este, în schimb, în
continuare la nivelul funcþiilor de
conducere unde, din nefericire, mai

ales la parchetele de rang inferior, la
parchetele de pe lângã judecãtorii ºi
chiar la anumite tribunale, avem un
grad de vacantare a posturilor ocupa-
te de 56%, fiind una dintre principa-
lele probleme ale Ministerului
Public în acest moment, care se dato-
reazã atât faptului cã în sistem au in-
trat foarte mulþi tineri noi, ocupând
în principal locurile vacante la nive-
lul parchetelor mici, cât ºi faptului cã
datoritã existenþei unui numãr de
parchete de pe lângã judecãtorii
foarte mare ca numãr, rãspândite la
întreg teritoriul þãrii, care nu mai
sunt atât de ofertante din perspectiva
alegerii pentru a desfãºura activita-
tea acolo, acest lucru impacteazã im-
plicit atât asupra funcþiilor de execu-
þie ocupate, cât ºi asupra oportunitã-
þii de a ocupa funcþiile de conducere,
lucru care evident cã are capacitãþi
de a impacta negativ activitatea Mi-
nisterului Public”.

Alex Florenþa a explicat cã situaþia
este dificilã ºi la nivelul parchetelor
de pe lângã tribunale: ”Vorbeam de
parchetele de pe lângã judecãtorie, în
schimb la nivelul parchetelor de pe
lângã tribunale situaþia este deosebit
de dificilã. Pentru cã aceste parchete
sunt, în general, parchetele care ge-
stioneazã tipul de criminalitate gravã,
fie cã vorbim de evaziuni fiscale, cri-
minalitatea economico-financiarã în
ansamblul ei, infracþiuni de corupþie,
omoruri ºi aºa mai departe, or, din pã-
cate, în acest moment, ca urmare a in-
trãrilor tardive în profesie ºi promo-
vãrilor succesive cãtre parchetele ie-
rarhic superioare, la acest nivel al
PT-urilor, avem în momentul de faþã
un grad de ocupare foarte scãzut, une-
le dintre ele fiind la cote absolut de
avarie”.

El a precizat cã principala soluþie
este cea a reorganizãrii parchetelor de
pe lângã judecãtorii. n



AVOCATURA

”Digitalizarea acceleratã
ne obligã sã regândim

modul în care
ne desfãºurãm activitatea”

Interviu cu avocat dr. Traian Briciu, Preºedintele Uniunii Naþionale a Barourilor din România

Reporter: Care au fost principa-
lele provocãri ale anului trecut?

Traian Briciu: Suntem într-o
epocã în care viteza cu care se pro-
duc schimbãrile creºte exponen-
þial, aºa încât în fiecare an aduce
mai multe transformãri, cu mai
mare amploare. Bineînþeles, digi-
talizarea, care a devenit inevitabilã
ºi imperativã pentru a supravieþui
pe piaþa avocaturii este o mare pro-
vocare pentru o profesie profund
tradiþionalistã, legatã de repere se-
culare. Ca atare, digitalizarea acce-
leratã impune o adaptare continuã
ºi ne obligã sã regândim modul în
care ne desfãºurãm activitatea, în
contextul instabilitãþii economice
ºi legislative, care aduce alte pro-
vocãri.

Pe de altã parte, noile reglemen-
tãri europene, în special cele referi-
toare la combaterea spãlãrii bani-
lor, au determinat schimbãri sem-
nificative, chiar revolte în rândul
avocaþilor consternaþi pe bunã
dreptate cã legislaþia europeanã
aduce tot mai multe breºe în secre-
tul profesional. O altã provocare
majorã este combaterea avocaturii
ilegale în mediul online, pentru
care avem nevoie de instrumente
noi. Nu mai este suficient sã-i dãm
în judecatã ºi sã le facem sesizãri
penale, cum am fãcut pânã nu de-
mult, când fãceam periodic liste cu
avocaþii clandestini, pe care îi
întâlneam pe culoarele instanþelor
sau erau reclamaþi de alþii. Acum ei
acþioneazã în mediul online sub di-
verse forme. Identifici pe unul, îi
faci proces, apar o sutã în urmãtoa-
rele zile. Însã, sunt soluþii ºi pentru
aceºtia pentru cã avem reglementã-
ri europene care protejeazã piaþa
serviciilor online de asemenea
„braconieri” ai dreptului, cum le
spun francezii.

În fine, lista provocãrilor ar pu-
tea continua cu problema întârzie-
rilor la plata de cãtre stat a onorarii-
lor avocaþilor care fac asistenþã ju-
diciarã din oficiu. Toate acestea au
necesitat un dialog constant ºi su-
sþinut cu autoritãþile pentru a prote-
ja interesele avocaþilor ºi ale cetã-
þenilor, pentru cã aici este vorba
despre accesul la justiþie.

Reporter: Ce noutãþi aveþi refe-
ritoare la legislaþia din domeniu?
Consideraþi cã este nevoie de mo-
dificãri legislative în sectorul în
care activaþi?

Traian Briciu: Adaptarea legi-
slaþiei la noile realitãþi a fost un su-
biect a fost un subiect permanent al
dezbaterilor din cadrul UNBR ºi,
cu siguranþa, va fi ºi anul acesta.

Aº menþiona aici modificarea le-
gislaþiei privind taxele judiciare de
timbru ºi ajutorul public judiciar,
cu un impact semnificativ privind
accesul la justiþie ºi dreptul la apã-

rare, la care UNBR a avut o contri-
buþie majorã. Aº adãuga proiectele
referitoare la dovada cunoºtinþelor
în drept român pentru accesul în
profesiile reglementate sã se facã
doar prin examenul de admitere
aferent fiecãrei profesii, regleme-
tãrile referitoare la actele de stare
civilã care se vor putea elibera avo-
caþilor în baza împuternicirii avo-
caþiale sau cele privind dreptul
avocaþilor care sunt pãrinþi de a pri-
mi sprijin de creºtere a copilului ºi
dacã îºi reiau activitatea în profe-
sie.

Însã, chiar dacã în ultima vreme
iniþiativele legislative cu impact
asupra profesiei de avocat s-au
succedat la foc continuu, rãmân
numeroase aspecte legislative care
necesitã adaptãri, dacã nu chiar
schimbãri radicale. La ultimul
Congres al Avocaþilor, din iunie
2024, majoritatea a fost de pãrere
cã este nevoie de o nouã lege a avo-
caturii, în care sã abordeze aspecte-
le noi, cum ar fi cele referitoare la
formele de exercitare a profesiei,
interprofesionalitate, finanþarea li-
tigiilor de cãtre terþi ºi altele, la
care în urmã cu câþiva ani doar nici
nu ne puteam gândi. Digitalizarea
justiþiei este un alt aspect care ne-
cesitã atenþie, pentru a evita riscuri

care ar putea compromite drepturi-
le cetãþenilor. Este imperativ sã ne
asigurãm cã aceste schimbãri sunt
în beneficiul justiþiei ºi al cetãþeni-
lor, nu doar al eficienþei admini-
strative.

Însã, dacã schimbãrile sunt din
ce în ce mai rapide, noi trebuie sã
gãsim soluþii legislative stabile.
Aceasta este poate cea mai mare
provocare a vremurilor noastre: sã
concepem reglementãri profesio-
nale atât de flexibile încât sã nu fie
nevoie sã fie modificate în ritmul
schimbãrilor, pentru cã acest lucru
este imposibil.

Reporter: Ce credeþi cã ar tre-
bui sã facã autoritãþile pentru acti-
vitatea avocaþialã?

Traian Briciu: Înainte de toate,
este crucial ca autoritãþile sã adop-
te mãsuri concrete care sã garante-
ze independenþa profesiei de avo-
cat ºi sã nu punã presiuni pe avocat,
pentru cã le pune inclusiv pe cetã-
þean. În orice demers ce implicã
avocatul, autoritãþile ar trebui sã
porneascã o viziune corectã asupra

activitãþii acestuia. Trebuie sã înþe-
leagã cã avocatul apãrã drepturi
fundamentale ale oamenilor. Cu
aceastã perspectivã, autoritãþile ar
trebui sã asigure condiþiile pentru
exercitarea profesiei de avocat si-
milar cu a celorlalþi participanþi la
actul de justiþie, în sensul respectã-

rii independenþei acestuia. Presiu-
nile sub orice formã, fie cã sunt fi-
nanciare – prin mãrirea taxelor ºi
impozitelor sau neplata la timp a
oficiilor, fie cã tot mai des este con-
fundat cu clientul ºi este interceptat
prin ricoºeu, fie cã i se încalcã
drepturi, cum ar fi dreptul de a stu-
dia dosarul în timp util, nu fac
decât sã distrugã dreptul la apãrare,
care aparþine cetãþeanului. Când nu
se poate apãra, omul nu este în si-
guranþã. ªi þin sã accentuez faptul
cã prin încãlcarea dreptului la apã-
rare este pusã în pericol siguranþa
cetãþeanului deoarece foarte des ni
se livreazã falsul argument cã anu-
mite încãlcãri ºi restrângeri de
drepturi sunt tocmai pentru a fi si-
guranþã. Mai suntem în siguranþã
când existã riscul sã fim puºi sub
acuzare oricând, pentru orice, fãrã
a putea avea o apãrare efectivã?

Reporter: Ce proiecte aveþi în
acest an în ceea ce priveºte activi-
tatea avocaþilor din întreaga þarã?

Traian Briciu: Cum spuneam
mai devreme, ne ocupãm cu adap-
tarea legislaþiei profesionale, con-
tinuãm digitalizarea profesiei ºi
îmbunãtãþim accesul avocaþilor la
baze de date juridice esenþiale. De
asemenea, ne propunem sã conso-
lidãm programele de formare pro-
fesionalã continuã, inclusiv prin
dezvoltarea unor cursuri speciali-
zate în domenii emergente precum
dreptul tehnologiei. Un alt obiectiv
major dezvoltarea proiectelor eu-
ropene ºi extinderea colaborãrii cu
organizaþiile internaþionale ale

avocaþilor pentru schimb de bune
practici ºi crearea unor oportunitãþi
de dezvoltare profesionalã pentru
avocaþii români.

Reporter: Cum vã afecteazã re-
centele mãsuri fiscale adoptate de
Guvern?

Traian Briciu: Mãsurile fiscale
afecteazã profesiile independente,
pentru cã de obicei implicã mai
multã presiune fiscalã. Rareori ne
face statul vreo concesie. Totuºi si-
tuaþia putea sã fie mult mai rea
întrucât proiectul iniþial de modifi-
care a codului fiscal – mã refer la
reglementãrile care au intrat în vi-
goare în 2025 - prevedea cã deter-
minarea CASS în cazul contribua-
bililor care presteazã activitãþi in-
dependente se va efectua prin apli-
carea cotei de 10%, neplafonatã
asupra venitului anual brut. Din
acel moment, UNBR a dus o cam-
panie susþinutã pentru plafonarea
CASS ºi aplicarea la venitul net,
astfel încât, în varianta finalã pre-
vãzutã de Legea nr. 296/2023 pri-
vind unele mãsuri fiscal-bugetare
pentru asigurarea sustenabilitãþii
financiare a României, cota de
CASS este de 10% asupra venitu-
lui anual net, baza de calcul fiind
plafonatã la 60 de salarii minime pe
economie.

Însã, chiar dacã unele mãsuri fi-
scale nu vizeazã avocatura în mod
direct, sigur cã au impact asupra
acesteia, fiind o profesie liberalã.
Schimbãrile frecvente în regimul
fiscal creeazã dificultãþi în gestio-
narea formelor de exercitare a pro-
fesiei de avocat, necesitând adap-
tãri constante.

Reporter: Din ce zonã vin cele
mai multe procese de pe rolul in-
stanþelor?

Traian Briciu: Datele disponi-
bile nu specificã exact din ce ramu-
rã a dreptului provin cele mai multe
procese, însã ne putem face o idee
vãzând numãrul de cauze la instan-
þele competente, de exemplu. Po-
trivit CSM, în anul 2024, instanþele
judecãtoreºti din România au solu-
þionat în total 2.165.476 de dosare
în stadiu procesual fond, respectiv:
judecãtorii - 1.900.169 de dosare,
tribunale - 242.589 de dosare, curþi
de apel - 19.187 de dosare, Înalta

Curte de Casaþie ºi Justiþie - 3.585
de dosare. Aceste date aratã cã ma-
joritatea proceselor au fost de com-
petenþa judecãtoriilor, care, con-
form legislaþiei româneºti, soluþio-
neazã în principal cauze civile de
valoare mai micã ºi cauze penale
de complexitate redusã.

Din diverse bilanþuri ale siste-
mului judiciar la nivelul anului
2024, rezultã cã sunt în creºtere li-
tigiile civile ºi comerciale, în spe-
cial din domeniul financiar-bancar
ºi contencios administrativ. De
asemenea, cazurile de drept penal,
în special infracþiunile economice,
au fost în creºtere. O tendinþã inte-
resantã este ºi numãrul tot mai
mare de procese din sfera dreptului
muncii ºi a protecþiei consumatori-
lor.

Reporter: Ce efecte are digitali-
zarea asupra activitãþii avocaþiale?
În ce mãsurã sunt influenþate dosa-
rele din instanþã de Inteligenþa
Artificialã?

Traian Briciu: Digitalizarea a

adus beneficii incontestabile, dar ºi
provocãri pe mãsurã. Inteligenþa
artificialã poate reprezenta un in-
strument valoros în exerciþiul pro-
fesiei de avocat ºi în justiþie în ge-
neral. Însã utilizarea sa trebuie
atent reglementatã pentru a preveni
decizii automatizate care nu reflec-
tã nuanþele fiecãrui caz. Justiþia
trebuie sã rãmânã un proces guver-
nat de empatie ºi discernãmânt
uman, nu doar de algoritmi.

Adoptarea tehnologiilor avansa-
te schimbã radical modul în care
avocaþii îºi desfãºoarã activitatea.
Interacþiunea dintre avocaþi ºi
clienþi trece printr-o transformare
semnificativã, mutându-se treptat

în spaþiul virtual prin platforme se-
curizate de comunicare ºi consul-
tanþã online. Aceste schimbãri im-
pun o adaptare continuã a metode-
lor de lucru. Avocaþii trebuie sã îºi
dezvolte competenþele digitale
pentru a putea utiliza aceste instru-
mente, menþinând, în acelaºi timp,
standardele ridicate ale profesiei.

Deºi tehnologia faciliteazã acce-
sul la resurse ºi optimizeazã fluxu-
rile de lucru, continui sã cred cã ro-
lul avocatului nu poate fi înlocuit
de algoritmi. Se spune cã la facul-
tatea de drept înveþi, de fapt, unde
sã cauþi rãspunsurile. La fel ºi cu
IA, trebuie sã ºtii ce s-o întrebi ca
sã-þi poatã rãspunde. Aºa cum am
mai spus cu alte ocazii, secolul ac-
tual este al celor care ºtiu sã punã
întrebãri potrivite iar nu al celor
care au rãspunsuri.

Reporter: Cum vedeþi sectorul
pe care activaþi, peste zece ani?

Traian Briciu: La ritmul în
care se produc schimbãrile, este
dificil sã prevedem cum va fi avo-
catura ºi peste un an, dacã ne
gândim cã acum nu mai mult de
doi sau trei ani, era greu de imagi-
nat cã azi toatã lumea va avea inte-
ligenþa artificialã ,,la purtãtor”.
Profesia de avocat traverseazã o
perioadã de transformare profun-
dã, astfel cã viitorul avocaturii va
fi modelat de o interacþiune com-
plexã între tradiþie ºi inovaþie.

Adaptarea la noile tehnologii
este inevitabilã, însã succesul în
aceastã profesie va depinde de ca-
pacitatea avocaþilor de a îmbina
eficienþa digitalã cu expertiza juri-
dicã ºi respectul faþã de principiile
fundamentale ale dreptului. În
acest context, avocatura nu îºi pier-
de identitatea, ci evolueazã,
rãmânând un pilon esenþial al justi-
þiei ºi al statului de drept.

Reporter: Care a fost cel mai
greu moment din 2024?

Traian Briciu: Nu cred cã mai
putem vorbi de „momente” dificile
întrucât avocatura, ca ºi întreaga
societate, traverseazã o perioadã
de instabilitate, ca urmare a pande-
miei ºi a efectelor indirecte ale
conflictelor internaþionale. Impac-
tul asupra mediului de afaceri ºi
asupra profesiei de avocat a fost re-
simþit puternic, afectând ºi avoca-
þii. Datoritã interconectãrii, crizele

globale sunt din ce în ce mai frec-
vente pentru cã se propagã instant
în toate colþurile lumii. Trebuie sã
ne adaptãm ºi sã inovãm pentru cã
perioadele de acalmie vor fi din ce
în ce mai rare ºi mai scurte.

Reporter: Care credeþi cã vor fi
provocãrile acestui an?

Traian Briciu: 2025 va aduce
noi provocãri: adaptarea la schim-
bãrile fiscale, digitalizarea accele-
ratã ºi pãstrarea independenþei
profesiei într-un context legislativ ºi
economic instabil. Este vital sã ne
consolidãm poziþia ºi sã ne asigurãm
cã avocaþii beneficiazã de un cadru
de lucru echitabil ºi predictibil.

Reporter: Vã mulþumim! n

P
rofesioniºtii din domeniul avocaturii au tras mai

multe semnale de alarmã în ultima perioadã. Traian

Briciu, preºedintele Uniunii Naþionale a Barourilor

din România (UNBR), ne-a vorbit despre provocãri-

le domeniului, identificând mai multe probleme, care pot fi

soluþionate doar prin dialog constant ºi prin coerenþã în

ceea ce priveºte reglementãrile.

La ultimul Congres al Avocaþilor, din iunie
2024, majoritatea a fost de pãrere cã este
nevoie de o nouã lege a avocaturii, în care sã
abordeze aspectele noi, cum ar fi cele
referitoare la formele de exercitare a profesiei,
interprofesionalitate, finanþarea litigiilor de
cãtre terþi ºi altele, la care în urmã cu câþiva
ani doar nici nu ne puteam gândi".
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O provocare majorã este combaterea
avocaturii ilegale în mediul online, pentru care
avem nevoie de instrumente noi. Nu mai este
suficient sã-i dãm în judecatã ºi sã le facem
sesizãri penale, cum am fãcut pânã nu demult,
când fãceam periodic liste cu avocaþii
clandestini, pe care îi întâlneam pe culoarele
instanþelor sau erau reclamaþi de alþii".

Înainte de toate, este crucial ca autoritãþile sã
adopte mãsuri concrete care sã garanteze
independenþa profesiei de avocat ºi sã nu punã
presiuni pe avocat, pentru cã le pune inclusiv
pe cetãþean".



NOTARIAT

În arhitectura dreptului
digital, notarii publici

dobândesc noi competenþe
în serviciul societãþii

Interviu cu preºedintele Uniunii Naþionale a Notarilor Publici din România, notar public dr. Dumitru Viorel Mãnescu

Reporter: Domnule preºedinte, a
devenit deja o tradiþie parteneriatul
dintre notarii publici, reprezentaþi de
UNNPR, ºi ziarul BURSA, partene-
riat în cadrul cãruia am dezbãtut pe
teme de actualitate din sectorul în
care activaþi. Privind retrospectiv,
care consideraþi cã au fost principa-
lele provocãri cu care s-a confruntat
profesia?

Dumitru Viorel Mãnescu: Anul
trecut a fost rodnic, din punctul nos-
tru de vedere. Provocãrile din anii
anteriori au rodit realizãrile profesiei
din 2024, ceea ce mã face sã apreciez
aceastã perioadã ca fiind una de
creºtere, de evoluþie, de atingere a
unor obiective importante nu doar
pentru notarii publici, ci ºi pentru
întreaga societate. Mã refer aici la
concretizarea unor iniþiative legisla-
tive, la maturizarea unor parteneriate
absolut necesare pentru siguranþa ju-
ridicã a cetãþenilor, la menþinerea
fermã a angajamentului notariatului
public român în direcþia digitalizãrii
profesiei. În paralel cu planul profe-
sional, am continuat sã rãmânem
profund implicaþi în viaþa comunitã-
þii, solidari la bine ºi la rãu cu conce-
tãþenii noºtri. Inundaþiile catastro-
fale din septembrie 2024, al cãror
bilanþ tragic a inclus ºi victime ome-
neºti, ne-au testat încã o datã capa-
citatea de mobilizare ºi acþiune.
Reuºita campaniei umanitare pe
care am organizat-o ne-a demon-
strat, a câta oarã, cã, indiferent de
greutãþi, unirea în fapte bune este o
forþã imbatabilã împotriva vicisitu-
dinilor.

Reporter: Înainte de a detalia la-
tura umanitarã, vã rugãm sã ne spu-
neþi ce noutãþi au apãrut pe partea de
legislaþie care vizeazã profesia nota-
rialã?

Dumitru Viorel Mãnescu: Voi
aborda întrebarea dumneavoastrã pe
douã direcþii de discuþie: legislaþie
deja în vigoare ºi iniþiative legislati-
ve care, cel mai probabil, anul acesta
vor fi adoptate de forul legislativ.

Din prima categorie face parte Le-
gea nr.301/2024 privind modificarea
ºi completarea Legii notarilor publi-
ci ºi a activitãþii notariale nr.
36/1995, care urmãreºte facilitarea
unui mai bun acces la serviciile nota-
riale. Concret, noua reglementare
prevede, printre altele, extinderea
competenþei notarilor publici în pri-
vinþa deschiderii procedurii notaria-
le succesorale, din circumscripþia te-
ritorialã a judecãtoriei în circum-
scripþia teritorialã a tribunalului în
raza cãruia defunctul ºi-a avut ulti-
mul domiciliu . Extinderea compe-
tenþei teritoriale a notarilor publici în
aceastã materie vine în întâmpinarea
persoanelor interesate de soluþiona-
rea cauzelor succesorale într-un in-
terval de timp mai scurt ºi de evitare
a aglomerãrii birourilor notariale din
localitãþile cu populaþie ºi potenþial
economic reduse.

Din cea de a doua categorie, a ini-
þiativelor legislative ce urmeazã sã
se concretizeze în anul 2025, men-
þionez proiectul Legii activitãþii no-
tariale electronice, aflat la momentul
dialogului nostru în dezbaterea Par-
lamentului. Mai exact, proiectul le-
gislativ a fost adoptat de Senat,
urmând sã intre în dezbaterea Came-

rei Deputaþilor. Dupã promulgarea ºi
publicarea în Monitorul Oficial, Le-
gea activitãþii notariale electronice
devine un reper esenþial în evoluþia
profesiei notariale, dând startul celei
de a doua tranziþii istorice din ulti-
mele trei decenii de notariat public.
Dacã pe 17 noiembrie 1995 avea loc
trecerea oficialã de la notariatul de
stat la notariatul public modern, re-
venindu-se astfel la modelul tradiþio-
nal istoric de organizare a profesiei,
în anul 2025 notariatul digital devine
realitate juridicã. Este un punct de
inflexiune crucial în evoluþia profe-
siei, un nou început în continuitatea
istoricã a notariatului public. Cola-
borarea noastrã cu reprezentanþii
Ministerului Justiþiei ºi cei ai Mini-
sterului Cercetãrii, Inovãrii ºi Digi-
talizãrii a rodit frumos, notarilor pu-
blici recunoscându-li-se importanþa
ºi rolul în arhitectura societãþii digi-
tale în devenire.

Reporter: Cum se poziþioneazã
notarii publici în aceastã arhitecturã
a societãþii digitale?

Dumitru Viorel Mãnescu: Impe-
rativul prezervãrii capitalului de
încredere care consacrã notarul pu-
blic ca garant al contractului social,
impune analiza obiectivã a implica-
þiilor adoptãrii noilor tehnologii din
sfera digitalizãrii, conºtientizând re-
sponsabil avantajele ºi riscurile pe
care acestea le incumbã. Din aceastã
perspectivã, ne poziþionãm activ, ca
profesioniºti, în configurarea arhi-
tecturii dreptului digital, derivatã din
transferul pe suport informatic a unei
componente importante a activitãþi-
lor din sfera justiþiei. Noile tehnolo-
gii, impulsul lor cãtre simplificare ºi
durabilitate ºi mutarea activitãþilor
umane curente în spaþiul digital indi-
cã noi competenþe pentru notari în
sprijinul cetãþenilor, al mediului de
afaceri ºi a administraþiei publice.
Rolul nostru tradiþional de protejare
a legalitãþii ºi securitãþii juridice nu
este în contradicþie cu evoluþia teh-
nologicã a societãþii, ci este condiþia
prealabilã pentru o dezvoltare eco-
nomicã durabilã, echitabilã ºi inclu-
zivã.

Reporter: Ne puteþi oferi câteva
informaþii în premierã din cuprinsul
Legii activitãþii notariale electroni-
ce, ilustrative pentru tranziþia istori-
cã la care vã referiþi?

Dumitru Viorel Mãnescu: Pro-
iectul Legii activitãþii notariale elec-
tronice reglementeazã regimul juri-
dic al îndeplinirii actelor ºi procedu-
rilor notariale în formã electronicã,
prin intermediul platformei informa-
tice Top-not, ale cãrei operaþionali-
zare ºi funcþionare sunt reglementate
prin acelaºi act normativ. Aceastã
platformã digitalã urmeazã sã fie
dezvoltatã ºi gestionatã de cãtre
UNNPR, menirea sa fiind admini-
strarea ºi stocarea actelor notariale,
precum ºi a documentaþiilor care au
stat la baza întocmirii acestora ºi asi-
gurã securitatea, confidenþialitatea,
trasabilitatea ºi integritatea schim-
bului de date, asigurând protecþia se-
cretului profesional ºi a datelor cu
caracter personal.

Totodatã, platforma va îndeplini ºi
funcþia de suport tehnic pentru
schimbul de informaþii ºi date între
notarii publici, pe de o parte, ºi auto-

ritãþile ºi instituþiile publice centrale
ºi locale, pe de altã parte.

Notarii publici vor putea îndeplini
actele ºi procedurile notariale atât pe
suport de hârtie, cât ºi în formã elec-
tronicã - cu toate acestea, notarii pu-
blici care opteazã pentru îndeplini-
rea în formã electronicã au obligaþia
sã solicite Uniunii, în prealabil, auto-
rizaþia pentru desfãºurarea activitãþii
în aceastã modalitate, precum ºi ac-
cesul la platforma electronicã
Top-not. Pentru notarii publici care
vor opta sã îndeplineascã acte ºi pro-
ceduri notariale în formã electroni-
cã, Uniunea va efectua menþiunile
corespunzãtoare în Registrul Naþio-
nal de Evidenþã a Notarilor Publici ºi
va afiºa, pe pagina proprie de inter-
net, lista acestora.

Reporter: Ce acte ºi proceduri
notariale în formã electronicã pot
îndeplini notarii publici, conform
acestei noi legi?

Dumitru Viorel Mãnescu: În
esenþã, activitatea notarialã electro-
nicã va viza toate actele ºi proceduri-
le notariale compatibile ºi se va de-
sfãºura numai la sediul profesional
al notarului public, dacã pãrþile sunt
prezente fizic ºi semneazã actul cu
semnãturã electronicã calificatã.

Cu toate acestea, notarul public
va putea îndeplini în formã electro-
nicã, fãrã prezenþa fizicã a pãrþilor,
anumite categorii de acte ºi proce-
duri expres ºi limitativ prevãzute de
lege. Dintre acestea, menþionez
consultaþiile juridice scrise cu ca-
racter notarial; primirea ºi pãstrarea
documentelor în formã electronicã
în arhiva electronicã notarialã; da-
rea de datã certã înscrisurilor în for-
mã electronicã; legalizarea semnã-
turii interpretului ºi traducãtorului
autorizat de pe traducerile în formã
electronicã; transmiterea cãtre Ofi-
ciul Naþional al Registrului Comer-
þului a actelor privind societãþile;
transmiterea cererilor adresate in-
stituþiilor ºi autoritãþilor publice;
comunicarea cererilor ºi a oricãror
alte documente pentru efectuarea
operaþiunilor de publicitate imobi-
liarã.

Reporter: Digitalizarea presupu-
ne nu doar avantaje, ci ºi riscuri.

Cum va fi asiguratã funcþionarea op-
timã, în condiþii de siguranþã a aces-
tei platforme digitale?

Dumitru Viorel Mãnescu: Uniu-
nea, administratorii serviciilor furni-
zate prin intermediul platformei
Top-not, precum ºi administratorii
de securitate ciberneticã ai acesteia,
vor asigura jurnalizarea în timp real
a evenimentelor ºi accesului la date-
le vehiculate prin intermediul plat-
formei, în scopul efectuãrii unor ac-
tivitãþi de audit periodice pe linia
protecþiei, calitãþii, securitãþii ºi tra-
sabilitãþii datelor, în vederea asigu-
rãrii transparenþei utilizãrii acestora.
Jurnalizarea evenimentelor ºi a acce-
sului la date va fi stocatã pe o duratã
egalã cu obligativitatea legalã de pãs-
trare a documentelor conform no-
menclatorului arhivistic notarial.
Platforma sau, dupã caz, anumite
componente ale acesteia, vor fi supu-
se în mod obligatoriu activitãþilor de
audit, atât intern, cât ºi extern, pe li-
nia protecþiei, confidenþialitãþii, cali-
tãþii, securitãþii ºi trasabilitãþii. Au-
ditul va fi finanþat prin bugetul
UNNPR.

Reporter: Evenimente recente de
pe piaþa imobiliarã, din pãcate nega-
tive, au readus în atenþia publicã vul-
nerabilitatea promitenþilor cumpãrã-
tori în raport cu dezvoltatorii. În pre-
zent, sunt în discuþie mai multe pro-
puneri legislative de remediere a
acestei probleme. Cum apreciaþi si-
tuaþia?

Dumitru Viorel Mãnescu: În
contextul legislativ actual, care nu
oferã un suport suficient în vederea
garantãrii siguranþei depline a tran-
zacþiei, în scopul de a minimiza ex-
punerea la risc a promitenþilor cum-
pãrãtori în faza precontractualã a
cumpãrãrii de locuinþe, UNNPR a
înaintat Parlamentului României o
serie de propuneri legislative încã
din toamna anului 2024, care privesc
modificarea ºi completarea Legii nr.
10/1995 privind calitatea în con-
strucþii ºi a Legii cadastrului publici-
tãþii imobiliare nr. 7/1996 ºi care ur-
mãresc, în principal evitarea litigii-
lor cauzate de încheierea de promi-
siuni de vânzare succesive de cãtre
acelaºi dezvoltator imobiliar cu per-

soane diferite, fãrã ca acestea din
urmã sã aibã cunoºtinþã despre pro-
misiunile încheiate anterior, prin in-
troducerea obligativitãþii notãrii în
cartea funciarã a promisiunilor de
vânzare care vizeazã bunuri viitoare,
situate în construcþii în curs de edifi-
care ºi a solicitãrii în prealabil înche-
ierii promisiunii a unui extras de car-
te funciarã; crearea unui flux de lu-
cru nou, prin deschiderea unei cãrþi
funciare pentru fiecare apartament
înscris în autorizaþia de construcþie,
fapt care va permite evidenþierea cla-
rã a tuturor apartamentelor compo-
nente ale unui proiect imobiliar,
astfel încât sã nu mai poatã fi promi-
se mai multor persoane, fãrã ca ace-
stea din urmã sã aibã cunoºtinþã de-
spre promisiunile anterior încheiate;
instituirea unor norme legale care sã
condiþioneze vânzarea acestor tipuri
de imobile de finalizarea construc-
þiei, constatatã prin procesul - verbal
de recepþie finalã ºi certificatul de
edificare a construcþiei; ºi adoptarea
unor norme legislative tranzitorii
implementãrii în practicã a fluxului
de lucru menþionat anterior.

Doresc sã subliniez faptul cã de-
mersurile întreprinse de notarii pu-
blici în aceastã direcþie denotã preo-
cuparea activã pentru îmbunãtãþirea
cadrului legal care reglementeazã
tranzacþiile imobiliare, cu acordarea
unei atenþii speciale protejãrii intere-
selor promitenþilor cumpãrãtori,
concomitent cu asigurarea echilibru-
lui contractual ºi cu crearea premise-
lor menþinerii stabilitãþii ºi încrederii
în piaþa imobiliarã.

Reporter: Revenind la valenþele
umanitare ale prezenþei notarilor pu-
blici în comunitate, ne puteþi detalia
acest aspect?

Dumitru Viorel Mãnescu: Voi
reaminti, pentru cititori, contextul:
inundaþiile masive din septembrie
2024, din judeþul Galaþi s-au soldat
cu un bilanþ tragic. ªase oameni ºi-au
pierdut viaþa din cauza dezastrului,
mai mult de 20.000 de localnici au
fost grav afectaþi, 5.400 de case au
fost dãrâmate sau ºubrezite de furia
apelor, peste 2.200 de animale ºi pes-
te 6.200 de pãsãri au murit înecate. În
24 de comune din acest judeþ pagu-

bele au fost atât de însemnate, încât
doar printr-un efort comun de am-
ploare, solidaritate ºi altruism din
partea întregii societãþi, existenþa lo-
calnicilor putea reintra pe fãgaºul
normalitãþii. UNNPR, Camera Nota-
rilor Publici Galaþi, notarii din jude-
þele Brãila ºi Vrancea, dar ºi din alte
camere notariale s-au implicat, dupã
posibilitãþi, în efortul umanitar
general. Au rãspuns prezent la ape-
lul nostru ºi Camerele Notarilor Pu-
blici Bucureºti, Braºov, Constanþa,
Ploieºti, Oradea, Cluj, a cãror contri-
buþie financiarã, cumulatã cu cea a
CNP Galaþi s-a ridicat peste 150.000
de lei. Casa de Pensii a Notarilor Pu-
blici ºi Centrul Naþional de Adminis-
trare a Registrelor Naþionale Nota-
riale CNARNN-Infonot s-au raliat,
la rândul lor, iniþiativei umanitare.
Rezultatul a fost crearea unui fond de
întrajutorare a birourilor notariale ºi
a persoanelor din localitãþile afecta-
te. Suma alocatã s-a ridicat la 100 de
mii de euro,

Ca strategie de rãspuns la criza
umanitarã, ne-am axat eforturile pe
douã direcþii de acþiune: pe de-o par-
te sprijinirea birourilor notariale din
localitãþile grav deteriorate de ape în
vederea remedierii pagubelor ºi a re-
intrãrii activitãþii notariale în norma-
litate ºi, pe de altã parte, identifica-
rea nevoilor imediate ale oamenilor
din comunitãþile sinistrate ºi furniza-
rea de alimente, apã ºi bunuri de
strictã necesitate. Distribuirea ajutoa-
relor am fãcut-o cu sprijinul Ligii
Studenþilor, în baza unui protocol de
colaborare. Tinerii studenþi s-au
îngrijit ca femeile, copiii, bãrbaþii ºi
vârstnicii aflaþi în stare de precaritate
sã primeascã donaþiile notarilor pu-
blici.

Vã mãrturisesc cã am fost deose-
bit de impresionat de armonia per-
fectã în care am comunicat ºi colabo-
rat nu doar cu studenþii ºi autoritãþile
locale, ci ºi cu oamenii locurilor,
care, în pofida pierderilor ºi a drame-
lor personale, au gãsit tãria ºi gene-
rozitatea de a întinde o mânã de aju-
tor celor mai loviþi de soartã dintre
ei. Am fost, totodatã, deosebit de
mândru de dedicarea ºi profesionali-
smul colegilor notari publici din re-
giunea sinistratã. Într-un timp record
ºi cu eforturi de-a dreptul supraome-
neºti, birourile notariale avariate au
fost fãcute funcþionale, arhivele no-
tariale au fost adãpostite în siguran-
þã, iar colegii notari localnici îºi pu-
neau problema cum pot sã ajute oa-
menii rãmaºi fãrã adãpost. Ba chiar
la unul dintre aceste birouri notaria-
le, încã avariat de ape, s-a ºi perfectat
un act de donaþie în favoarea unei
persoane în extremã dificultate.

Reporter: Ce proiecte aveþi în
plan anul acesta?

Dumitru Viorel Mãnescu: Anul
2025 are o semnificaþie cu totul spe-
cialã pentru notariatul public. Este
un an aniversar ºi, totodatã, un an
electoral. Colegii notari din toatã
þara urmeazã sã îºi aleagã reprezen-
tanþii în structurile de conducere de
la nivel local ºi central.

Din perspectivã aniversarã, se
împlinesc treizeci de ani de la intra-
rea în vigoare a Legii notarilor pu-
blici ºi a activitãþ i i notariale
nr.36/1995, care a pus bazele practi-
cii notariale moderne în serviciul ce-
tãþenilor, al mediului de afaceri ºi al
statului, marcând trecerea de la nota-
riatul de stat la notariatul modern.
Este un moment istoric, pe care in-
tenþionãm sã îl onorãm cum se cuvi-
ne, reiterând astfel rolul ºi importan-
þa notariatului public, responsabili-
tatea ºi implicare socialã ºi economi-
cã a profesiei.

Reporter: Vã mulþumim! n

A
nul acesta se împlinesc treizeci de ani de la intrarea

în vigoare a Legii notarilor publici ºi a activitãþii no-

tariale nr.36/1995, care a pus bazele practicii no-

tariale moderne în serviciul cetãþenilor, al mediului

de afaceri ºi al statului, marcând trecerea de la notariatul

de stat la notariatul modern. Despre legislaþia din domeniu

ºi despre ce modificãri urmeazã sã aibã loc din aceastã

perspectivã, am discutat cu preºedintele Uniunii Naþiona-

le a Notarilor Publici din România, notar public dr. Dumitru

Viorel Mãnescu.
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CREDITARE

Liniºtea de dinaintea
furtunii; Urmeazã o nouã

crizã a creditelor ipotecare?
Interviu cu avocatul Alexandra Ianul

Reporter: Pare liniºte în secto-
rul creditelor acordate persoanelor
fizice, de când a fost reglementatã
prin lege situaþia împrumuturilor în
franci elveþieni, iar consumatorii
ºi-au gãsit dreptatea în instanþã.
Putem spune cã este un subiect
mort?

Alexandra Ianul: Dimpotrivã!
Mie mi se pare cã este liniºtea de
dinaintea furtunii. Creditele în
franci elveþieni au fost intens me-
diatizate ºi, odatã ce majoritatea
ºi-au gãsit rezolvarea, s-a creat o
aparenþã, falsã, cã la noi în þarã
consumatorii de produse financia-
re sunt acum în siguranþã, protejaþi
corespunzãtor de o nouã legislaþie
ºi nu mai sunt supuºi abuzurilor
etc. Brusc, situaþia creditaþilor a dis-
pãrut din ochii publicului, care a
pierdut interesul pe subiect, ceea
ce a fãcut ca, în realitate, creditorii
sã aibã din nou libertatea de a
comite abuzuri. Despre aceste abu-
zuri nu vorbeºte mai nimeni în pre-
zent, întrucât cifrele nu sunt încã
atât de mari, dar, în opinia mea,
dacã situaþia economicã va conti-
nua sã se îndrepte într-o direcþie
negativã, aceastã crizã va ocupa
din nou prima paginã a publicaþii-
lor. Iar atunci nu vom discuta de
câteva sute de mii de credite, ci de
milioane, pentru cã urmãtoarele
credite ipotecare ce vor fi afectate
sunt cele acordate în lei, inclusiv
cele prin Programul Prima Casã.

Reporter: Este anul 2025 un
nou an de crizã în domeniul în care
activaþi?

Alexandra Ianul: Nu ºtiu dacã
2025 poate fi deja numit un an de
crizã, dar sunt semne cã situaþia
economicã afecteazã deja creditele
acordate consumatorilor, dar ºi mi-
cilor întreprinderi. În 2020, primul
an de pandemie, BNR declara un
numãr de 160.000 de români cu res-
tanþe de peste 30 de zile la bãnci,
plus alþi 20.100 de restanþieri la
IFN-uri. Sumele restante erau de
circa 18 miliarde lei (3,6 miliarde
euro). La finele anului trecut, nu-
mãrul restanþierilor crescuse la
240.000 de persoane, sumele dato-
rate ºi nerambursate fiind tot de
aproximativ 18 miliarde lei. Dupã
cum ºtim, neplata ratelor la credite
are consecinþe financiare severe
care pot merge pânã la executarea
silitã a garanþiilor ºi instituirea po-

pririlor asupra veniturilor persoa-
nelor împrumutate pentru recupe-
rarea datoriei de cãtre bancã. Cele
mai multe restanþe declarate sunt
din categoria „peste 90 de zile de
întârziere" sau ajunse deja în exe-
cutare. Aceastã situaþie îmi indicã
faptul cã dificultãþile la plata rate-
lor este în creºtere ºi cã vom asista
la creºterea numãrului de executari
silite.

Reporter: Existã vreo cale sã
prevenim de data aceasta ºi sã nu
mai repetãm experienþa ulterioarã
crizei economice din 2008?

Alexandra Ianul: Singura cale
în care am putea preveni este îmbu-
nãtãþirea legislaþiei actuale, prin
înlãturarea articolelor interpretabi-
le care sunt folosite acum împotri-
va consumatorilor, ºi instituirea
unor mãsuri clare de protecþie a de-
bitorilor care intrã în incapacitate
de platã, mãsurile actuale prevãzu-
te în legislaþie fiind descrise cu titlu
orientativ ºi lãsate la latitudinea
creditorilor, care bineînþeles cã
forþeazã limita legii. Ceea ce este
mai grav este cã, în cazul creditelor
acordate prin Prima Casã, ºi atrag
atenþia asupra acestui subiect de
câþiva ani, nu existã prevãzutã în
lege absolut nicio mãsurã de salv-
gardare a creditului în caz de inca-
pacitate de platã. Aceºti consuma-
tori creditaþi ajung direct în Execu-
tare ºi nu au posibilitatea de a soli-
cita o restructurare sau o reeºalona-
re, cum au cei care au accesat credi-
te ipotecare standard. Sunt multe
care ar putea fi fãcute dar nu existã
interes, pentru cã, aºa cum spu-
neam mai sus, se considerã cã nu
avem de-a face, încã, cu o proble-
mã, iar politicul este interesat sã
susþinã titluri de prima paginã ºi nu
mãsuri de prevenþie.

Reporter: Aþi vorbit despre
abuzuri… La ce va referiþi mai
exact?

Alexandra Ianul: În ultima pe-
rioadã ne-am confruntat cu multe
abuzuri în ceea ce priveºte declara-
rea scadenþei anticipate, a sumelor
pentru care clienþii sunt trimiºi în
executare silitã. În aceste situaþii se
forþeazã legislaþia, se calculeazã
dobânzi suplimentare pentru o pe-
rioadã mai mare decât ar trebui, în
continuare se percep dobânzi pena-
lizatoare care nu sunt calculate
conform legii. De asemenea, în to-

amna anului trecut a venit un val de
executari silite pentru unele credite
foarte vechi, care mai fuseserã exe-
cutate în trecut de douã ori. Aceste
portofolii au fost cedate cãtre ce-
sionari de creanþã strãini, care, în
mod abuziv, demareazã chiar ºi o a
treia Executare, mizând pe faptul
cã românul nu are nici cunoºtinþele
ºi nici resursele necesare sã atace o
asemenea Executare în instanþã.
Dupã cum ºtim, la noi procesul de
Executare silitã este favorabil cre-
ditorilor, care pot cere executarea
fãrã cã debitorul sã aibã posibilita-
tea de a lua cunoºtinþã ºi de a se
apara în cadrul procedurii de încu-
viinþare a executãrii. La noi, întâi
eºti executat ºi apoi te poþi apara,
iar asta presupune o vitezã de reac-
þie imediatã, deoarece ai numai 15
zile ca sã formulezi o contestaþie ºi
ai nevoie de mulþi bani, deoarece
trebuie sã achiþi taxe de timbre ºi
cauþiuni care depãºesc posibilitãþi-
le consumatorilor.

Nu putem schimba acest meca-
nism, dar putem facilita accesul la
justiþie al consumatorilor de credi-
te prin eliminarea taxelor de timbre
ºi a cauþiunii în vederea suspendã-
rii executãrii silite. De ce nu se
aplicã aceastã facilitate datã consu-
matorilor care sunt scutiþi de la pla-
ta taxei de timbru în toate celelalte
tipuri de acþiuni ºi la contestaþia la
Executare? Aceasta ar putea fi o
mãsurã extraordinar de utilã.

Reporter: Sã trecem ºi la IFN
uri. Avem o lege din 11 noiembrie
2024, nr. 243/2024, privind protec-
þia consumatorilor, referitoare la
costul total al creditãrii ºi la cesiu-
nea de creanþe. Actul normativ re-
glementeazã atât dobânzile împru-
muturilor ipotecare, cât ºi pe cele
ale creditelor de consum, oferite de
instituþiile financiare nebancare
(IFN). Se aplicã?

Alexandra Ianul: Nu numai cã
nu se aplicã, dar abuzurile care se
comit în acest sector a cãrui regle-
mentare ºi control este vãdit insufi-
cientã, sunt de necrezut pentru anul
2025. Chiar la începutul acestui an
ne-am ocupat de douã cazuri ale
unor clienþi care au contractat câte-
va mii de euro ºi s-au trezit execu-
taþi imobiliar pentru câteva zeci de
mii, cu alte cuvinte o creanþã de
15.000 de lei s-a transformat în
câteva luni într-o creanþã de
120.000 de lei, care creºte expo-
nenþial de la lunã la lunã. Întrucât
cei care apeleazã la acest tip de fi-
nanþãri sunt oameni care din start
nu au posibilitãþi financiare,

aceºtia clar nu au posibilitatea de a
se apãra în instanþã. Dacã tu nu poþi
achita o ratã de 1000 de lei, cum ai
putea sã te aperi de un abuz de acest
gen în instanþã, process care te-ar
costa peste 10.000 de lei? Majori-
tatea îºi pierd casele. E trist, pentru
cã la momentul la care fac aceste
credite ei nu înþeleg faptul cã, chiar
dacã nu sunt credite garantate, aces-
te IFN -uri le pot scoate la Executa-
re casele. Acest super business care
permite sã dai împrumut 3000 de
euro ºi sã te îndestulezi cu 30.000
de euro trebuie oprit prin mijloace
mult mai eficiente decât cele pe
care le avem acum.

Reporter: Practica instanþelor
este favorabilã consumatorilor la
acest moment?

Alexandra Ianul: În general da,
dar avem parte ºi de dezamãgiri. Pe
aplicarea legii dãrii în platã rata de
succes se menþine la peste 95%, un
rezultat magnific. Dezamagitori
sunt cei 5% pentru care încã ne lup-
tãm, iar aici mã refer la un anumit
tip de soluþii de reechilibrare care,
din punctul meu de vedere, încalcã
flagrant legea ºi deciziile Curþii
Constituþionale. Din pãcate, deºi
legea este clarã ºi victoriile consu-
matorilor numeroase, existã încã
instanþe care favorizeazã credito-
rii. Îmi pare rãu cã încã existã victi-
me în rândul consumatorilor, este
complet nedrept. Cei 5% la care mã
refeream mai sus nu sunt de fapt
dosare cauze pierdute per se, dar
dacã stai sã te uiþi ce soluþii de
adaptare ale contractelor de credit
se dau în anumite regiuni ale þãrii,
poþi considera cã ai pierdut proce-
sul, este acelaºi lucru.

Este cert cã bãtãlia între profe-
sioniºti ºi consumatori va fi întot-
deauna disproporþionatã, mã bucur
însã cã, prin aceastã lege ºi prin ca-
litatea apãrãrilor pe care le-am for-
mulat, am reuºit sã înclinãm un pic
balanþa.

Reporter: Care este practica
majoritarã?

Alexandra Ianul: Practica ma-
joritarã este aceea de a stabiliza
cursul la pragul maxim al imprevi-
ziunii, respectiv o creºtere de
52,6%, aºa cum prevede legea.
Dacã mã întrebi, este cea mai sim-
plã rezolvare la o problemã foarte
complicatã. Cursul rezultat nu este
unul rãu pentru clienþi ºi se traduce
într-o reducere ºi la nivel de ratã, ºi
la nivel de sold, de 30%.

Avem însã numeroase decizii ºi
la cursuri inferioare acestui prag,
spre exemplu curs istoric la care se

adaugã o marjã de 20% pânã la fi-
nalul contractului. Din punctul
meu de vedere, aceasta este soluþia
corectã, þinând cont cã peste jumã-
tate din perioada contractualã
clientul a suportat peste 100% din
riscul valutar.

Cele mai proaste soluþii sunt cele
de reechilibrare, care depãºesc pra-
gul legal al impreviziunii de
52,6%.

Pe lângã faptul cã acestea
înfrâng legea, înfrâng ºi o logicã
juridicã de bazã. Din fericire, aces-
tea sunt rare ºi reprezintã cei 5% de
care vorbeam. Mai clar, dacã legea
prevede cã, odatã depãºit pragul de
52,6% de creºtere valutarã, con-
tractual este în impreviziune, cum
poate o soluþie de reechilibrare
care depãºeºte acest prag sã fie una
corectã ºi legalã?

Oricum, chiar ºi aºa, rezultatele
obþinute sunt fantastice.

Reporter: Sunteþi recunoscutã
pentru cã apãraþi partea slabã din
contracte… cãtre ce alte direcþii se
va mai îndrepta cabinetul dumnea-
voastrã?

Alexandra Ianul: Începând din
2024, ne-am îndreptat atenþia ºi cã-
tre persoanele juridice, întreprin-
deri mici ºi mijlocii, captive în tot

soiul de contracte ne-negociate cu
instituþii de credit/instituþii finan-
ciare nebancare sau mari retaileri.

Deºi aceºtia nu beneficiazã de o
legislaþie atât de vastã precum con-
sumatorii persoane fizice, existã
totuºi un act normativ care îi poate
proteja.

Noþiunea de clauze abuzi-
ve/practici abuzive este frecvent
asociatã cu clauzele cuprinse în
contractele încheiate între profe-
sioniºti ºi consumatori (emina-
mente persoane fizice) ºi, astfel,
s-a întipãrit în mentalul colectiv
ideea cã un contract încheiat între
doi profesioniºti nu poate cuprinde
clauze sau practici abuzive.

Foarte puþini cunosc cã ºi con-

tractele încheiate între doi profe-
sioniºti (persoane juridice), sau un
profesionist ºi o autoritate con-
tractantã pot conþine clauze sau
practici abuzive, ce creeazã un
dezchilbru contractual în defavoa-
rea profesionistului aflat pe o pozi-
þie economicã inferioarã (ex.:
IMM-urile, start-up-urile etc.).

Discrepanþa economicã între
profesioniºti ce activeazã în me-
diul de afaceri este o chestiune de
notorietate ºi adesea determinã im-
posibilitatea unei negocieri efecti-
ve a contractelor ce se încheie între
aceºtia, de naturã a conduce la cre-
area unui dezechilbru contractual
în defavoarea celui aflat pe o pozi-
þie economicã inferioarã (spre
exemplu, un contract încheiat între
o instituþie bancarã ºi o microîntre-
prindere aflatã la început de drum).

Existã Legea nr. 72/2013 privind
mãsur i le pentru combaterea
întârzierii în executarea obligaþii-
lor de platã a unor sume de bani re-
zultând din contracte încheiate
între profesioniºti ºi între aceºtia ºi
autoritãþi contractante, menitã sã
înlãture anumite praticici abuzive
regãsite în contractele încheiate
între profesioniºti.

Acest act normativ sancþioneazã
însã doar o anumitã categorie de
practici ºi clauze contractuale ca
fiind abuzive, respectiv acea clau-
zã prin care se stabileºte în mod vã-
dit inechitabil, în raport cu credito-
rul, termenul de platã, nivelul
dobânzii pentru plata întârziatã sau
al daunelor-interese suplimentare
(art. 12 din Legea 72/2013).

Legea este foarte utilã mai ales
în relaþia cu finanþatorii, în speþã
IFN-urile, ºi în curând vom avea o
practicã substanþialã ºi pe acest su-
biect.

Reporter: Ce credeþi cã lipseºte
consumatorului român de servicii,
fie el persoanã fizicã sau juridicã?

Alexandra Ianul: Consumato-
rului român de servicii îi lipsesc
educaþia minimã financiarã ºi juri-
dicã. Nu încetez sã mã minunez
cum firme româneºti care au ceva
cifrã de afaceri îºi iau modele de
contracte de pe internet ºi nu apele-
azã la avocaþi pentru o consiliere
de bazã ºi de prevenþie mai ales.
Românul ajunge la avocat în ulti-
mul ceas, aunci când este de cele
mai multe ori prea târziu. Aceastã
prevenþie ar putea salva timp ºi
bani, iar în anumite situaþii chiar
soarta afacerii. Întotdeauna o con-
sultanþã prealabilã va fi mai ieftinã
decât un litigiu. Printre altele, anul
acesta aº dori sã atrag atenþia asu-
pra acestei chestiuni, prin interme-

diul reþelelor sociale.
Reporter: Ce obiective v-aþi se-

tat pentru 2025?
Alexandra Ianul: Obiectivele

mele sunt mereu ambiþioase. Unul
dintre ele este sã mai am încã o
datã ocazia, aºa cum am avut-o ºi
cu legea dãrii în platã, sã fac ceva
cu impact pentru consumatorii
români. Sunt foarte multe proble-
me ce ar putea fi remediate dacã ar
exista un pic de viziune ºi voinþã
din partea celor care ne conduc.
Dacã apare o nouã provocare de
genul, cu siguranþã nu voi spune
nu. Îmi voi oferi concursul autori-
tãþilor de fiecare datã când va apã-
rea ocazia.

Reporter: Mulþumesc! n

L
iniºtea care pare sã se fi aºternut dupã criza credite-

lor în franci elveþieni a oferit libertatea creditorilor sã

comitã noi abuzuri în raport cu consumatorii de pro-

duse financiare, susþine avocatul Alexandra Ianul.

Domnia sa ne-a spus, în cadrul unui amplu interviu: “Des-

pre aceste abuzuri nu vorbeºte mai nimeni în prezent,

întrucât cifrele nu sunt încã atât de mari, dar, în opinia

mea, dacã situaþia economicã va continua sã se îndrepte

într-o direcþie negativã, aceastã crizã va ocupa din nou

prima paginã a publicaþiilor. Iar atunci nu vom discuta de

câteva sute de mii de credite, ci de milioane, pentru cã ur-

mãtoarele credite ipotecare ce vor fi afectate sunt cele

acordate în lei, inclusiv cele prin Programul Prima Casã”.
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Neplata ratelor la credite are consecinþe
financiare severe care pot merge pânã la
executarea silitã a garanþiilor ºi instituirea
popririlor asupra veniturilor persoanelor
împrumutate pentru recuperarea datoriei de
cãtre bancã".

În cazul creditelor acordate prin Prima Casã,
ºi atrag atenþia asupra acestui subiect de câþiva
ani, nu existã prevãzutã în lege absolut nicio
mãsurã de salvgardare a creditului în caz de
incapacitate de platã. Aceºti consumatori
creditaþi ajung direct în Executare ºi nu au
posibilitatea de a solicita o restructurare sau o
reeºalonare, cum au cei care au accesat credite
ipotecare standard".



AFACERI

OPINII

Provocãri ºi oportunitãþi
în avocatura de business:

lecþii din 2024 ºi perspective
pentru 2025

CRISTINA BOJICÃ,
AVOCAT ASOCIAT
GRUIA DUFAUT ªI
ASOCIAÞII

Î
ntr-o perioadã marcatã de

schimbãri rapide ºi incertitudini

economice ºi politice, relaþia

dintre mediul de afaceri ºi auto-

ritãþile de reglementare joacã un

rol esenþial în conturarea viito-

rului economic al oricãrei þãri.

Anul 2024 a evidenþiat provocãri

semnificative în România, de la im-

previzibilitatea legislativã pânã la

instabilitatea politicã ºi incoerenþa

mãsurilor economice. Reflectând

asupra anului 2024 ºi privind spre

2025, este crucial sã înþelegem pro-

vocãrile ºi oportunitãþile ce se ivesc

în aceastã dinamicã.

Lecþii ºi oportunitãþi

Anul 2024 a adus în general mul-
tã incertitudine hrãnitã de un con-
text internaþional complex ºi un
comportament politic intern deseo-
ri oportunist. Creºterea cheltuieli-
lor publice ºi un deficit bugetar de
aproape 9% din PIB au stârnit
îngrijorãri în mediul de afaceri, în
special cu privire la povara fiscalã
potenþialã. Multitudinea reglemen-
tãrilor, dominate de repetatele mo-
dificãri ale Codului fiscal sau legi-
slaþiei conexe, au accentuat aceastã
incertitudine, subliniind încã o
datã nevoia unui cadru legislativ
predictibil. Anul 2024 ne-a învãþat
cã, pentru a trece de la vorbe la
fapte, este nevoie de consecvenþã,

resurse ºi strategii bine gândite.
Cu toate acestea, nu putem ne-

glija nici oportunitãþile care au ve-
nit în special din direcþia digitalizã-
rii, investiþiilor în infrastructuri ºi
M&A.

Din perspectiva avocaturii de
business, anul 2024 a fost marcat
de o adoptare sporitã a tehnologii-
lor juridice ºi de o creºtere a cererii
pentru servicii specializate, datori-
tã eforturilor departamentelor
juridice de a optimiza costurile.

Privind spre 2025: sã
construim poduri, nu
garduri

2025 se preconizeazã a fi un an
al provocãrilor, cu o creºtere esti-
matã a PIB-ului de 2,5%. În acest
context, guvernul s-a angajat sã re-
ducã deficitul bugetar la 7%, prin
tãierea cheltuielilor ºi diminuarea
aparatului administrativ, dar ºi sã
continue digitalizarea pentru o co-
lectare mai eficientã a taxelor. Deºi
existã un consens pentru menþine-
rea cotei unice ºi sprijinirea inve-
stiþiilor, incertitudinile legate de
alegerile din mai 2025 ºi posibile
modificãri esenþiale ale taxelor ºi
impozitelor rãmân.

În paralel, reglementatorii euro-
peni impun noi obligaþii în domenii
precum protecþia mediului, econo-
mia circularã, combaterea corup-
þiei ºi spãlarea banilor, precum ºi
adoptarea noilor tehnologii. Un
exemplu este Regulamentul nr.
40/2025 privind ambalajele ºi

deºeurile de ambalaje, care stabi-
leºte mãsuri stricte pentru reduce-
rea deºeurilor ºi promovarea reci-
clãrii, mãsuri în vigoare din fe-
bruarie 2025. Totodatã, Comisia
Europeanã a inclus printre prioritã-
þile sale pentru 2024-2029 extinde-
rea pie þe i unice , dar º i
modernizarea pol i t ic i i de

concurenþã º i promovarea
competitivitãþii prin digitalizare ºi
inovare.

În acest climat, construirea de
„poduri” între sectorul public ºi cel
privat este esenþialã pentru asigu-
rarea unui mediu de afaceri stabil ºi
prosper în 2025 ºi dincolo de
acesta.

Anul 2025 pentru
avocatura de business:
privire spre viitor

Anul 2025 se profileazã ca un
punct de cotiturã ºi pentru avocatu-
ra de business din România, în con-
textul unui peisaj economic ºi legi-
slativ-fiscal în continuã schimbare,

dar ºi al unei oferte tot mai diversi-
f ica te de servic i i jur id ice
digitalizate.

Schimbãrile legislative frecven-
te, de multe ori interpretabile, obli-
gã avocaþii la un efort suplimentar
de înþelegere ºi analizã pentru a pu-
tea oferi servicii clienþilor soluþii
personalizat, care sã minimizeze
riscurile juridice asociate.

Pe de altã parte, globalizarea
afacerilor ºi digitalizarea pieþelor
impun profesioniºtilor din dome-
niul juridic dezvoltarea de noi
competenþe ºi o înþelegere mai ex-
tinsã a regulilor privind derularea
tranzacþiilor transfrontaliere. Ace-
ste provocãri, deja prezente în
România, impun o reconfigurare a
operaþiunilor în interiorul firmelor
de avocaturã ºi investiþii sporite în
formarea continuã a echipelor,
precum ºi încheierea de
parteneriate strategice.

Colaborarea strânsã cu clienþii
rãmâne fundamentalã pentru a
înþelege ºi a rãspunde nevoilor în
schimbare, iar în acest context
standardele ºi codurile etice ale
profesiei devin esenþiale, în special
din perspectiva adoptãrii noilor
tehnologii ºi a soluþiilor de inteli-
genþã artificialã sau în procesul de
cunoaºtere a clientelei. În ceea ce
ne priveºte, la Gruia Dufaut ºi Aso-
ciaþii, ne concentrãm pe soluþii care
sã ne permitã sã ne adaptãm rapid
la aceste schimbãri, sã creãm noi
competenþe juridice, sã ne menþi-
nem clienþii informaþi ºi îi pãstrãm
mereu aproape. n
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Ministrul Justiþiei:
”Valul de pensionãri în
justiþie a încetat”

Valul de pensionãri în justiþie a
încetat, în momentul de faþã, dupã
cum a declarat Ministrul Justiþiei,
Radu Marinescu, precizând cã nu
existã un risc pentru sistem de a
pierde magistraþii valoroºi. Potri-
vit ministrului, ”în ceea ce pri-
veºte pensionarea magistraþilor,
existã o lege care a modificat for-
mula anterioarã, mãrind semnifi-
cativ vârsta de pensionare. De ase-
menea, este de menþionat cã acea-
sta a fost o formulã gânditã de le-
giuitor la momentul respectiv în
acord ºi cu, bineînþeles, cu consul-
tarea sistemului judiciar pentru a

asigura, pe de o parte, înlocuirea
personalului care înregistra feno-
mene de obosealã, de epuizare”.
El a precizat cã ”sistemul judiciar
a trecut prin foarte multe momente
dificile, prin foarte multe momen-
te de încãrcãturã deosebitã ºi exi-
stã în continuare un numãr foarte
mare de dosare”.

”Toate aceste chestiuni, sigur,
creeazã o presiune care, la un mo-
ment dat, se regãseºte ºi la nivelul
fiecãrui individ. Pe de altã parte,
trebuie sã spunem acest lucru cu re-
sponsabilitate, este regretabilã
pierderea din sistem a unor persoa-

ne care, la o vârsta maturitãþii, au
acumulat experienþa, pregãtirea
necesarã pentru a putea sã fie cât
mai utili în actul de justiþie. ªi atun-
ci a fost gândit aceastã formulã de a
se majora vârsta de pensionare”, a
mai declarat Radu Marinescu.

”Nu mai sunt atât de multe pen-
sionãri, deci nu existã un risc pentru
sistem de a pierde magistraþii valo-
roºi, a ajunge ºi la o vârstã a împlini-
rii profesionale ºi care, din punctul
meu de vedere, ar trebui sã continue
în sistem pentru a avea un corp de
magistraþi cât mai bine pregãtit”, a
explicat ministrul Justiþiei. n

Progresele înregistrate de
România privind sistemul
de justiþie, prezentate unei
delegaþii a CE

Ministrul Justiþiei a prezentat
progresele înregistrate de Româ-
nia în ceea ce priveºte aspectele re-
levante ce vizeazã sistemul de ju-
stiþie, cadrul anticorupþie ºi echili-
brul puterilor în stat, într-o întreve-
dere cu o delegaþie a Comisiei Eu-
ropene, în contextul Mecanismului
privind Statul de Drept. Potrivit
ministerului, în cadrul exerciþiului
privind Statul de Drept în Uniunea
Europeanã, Comisia a efectuat vi-
zita anualã de þarã în vederea pre-
gãtirii Raportului privind Rom-
ânia. Vizita de þarã a fost deschisã

de întrevederea reprezentanþilor
Comisiei Europene cu ministrul
Justiþiei, Radu Marinescu, dat fiind
faptul cã Ministerul Justiþiei are ca-
litatea de coordonator al acestui
exerciþiu anual, la nivel naþional.

Radu Marinescu a avut un dialog
consistent cu reprezentanþii Comi-
siei Europene, în cadrul cãruia a ex-
primat aprecierea faþã de rolul ºi uti-
litatea “deosebitã” a vizitelor de þarã
privind situaþia statului de drept,
care permit o “radiografie” în teren a
evoluþiilor relevante privind statul
de drept din toate statele membre

UE. Conform ministerului de resort,
oficialul român a prezentat ºi princi-
palele progrese înregistrate de Rom-
ânia în ceea ce priveºte aspectele re-
levante ce vizeazã sistemul de justi-
þie, cadrul anticorupþie ºi echilibrul
puterilor în stat. În plus, Marinescu
a subliniat în mod deosebit com-
plexitatea, precum ºi dimensiunea
extinsã a reformelor realizate de
România în ultimii ani, cu rezultate
indiscutabile, pozitive ºi durabile,
în special în ceea ce priveºte re-
forma justiþiei ºi eforturile de com-
batere a corupþiei. n

STIRI



INTERVIU

"Simplificarea cerinþelor
legislative ºi chiar

dereglementarea în anumite
domenii ar fi binevenite"

Interviu cu Anca Danilescu, partener senior Zamfirescu Racoþi Vasile & Partners ºi
Alexandru Iorgulescu, partener Zamfirescu Racoþi Vasile & Partners

Reporter: Cu ce provocãri v-aþi
confruntat în activitatea dumnea-
vostrã din ultimul an?

Anca Danilescu: Cu caracter
general, cu siguranþã contextul
geo-politic local ºi internaþional,
cu suita sa inevitabilã de incertitu-
dini ºi prefigurate modificãri siste-
mice fundamentale. Cu caracter
particular, cel puþin în ceea ce pri-
veºte practica noastrã de M&A
(mergers and acquisitions), princi-
pala mea specializare profesionalã,
aº menþiona, doar cu titlu de exem-
plu, impactul semnificativ asupra
structurii ºi calendarului tranzac-
þiilor avut de modificãrile legislati-
ve (ºi de interpretãrile în practicã)
privind examinarea investiþiilor
strãine directe în România. Extin-
derea explicitã a cerinþelor de auto-
rizare la investitorii din Uniunea
Europeanã (inclusiv la cei români)
ºi lipsa de claritate privind dome-
niile de activitate vizate de aceste
cerinþe au creat adesea dificultãþi în
structurarea proiectelor ºi au afec-
tat vizibilitatea asupra momentului
finalizãrii tranzacþiilor.

Alexandru Iorgulescu: În ariile
de practicã pe care le coordonez
(insolvenþã ºi litigii bancare), anul
2024 a stat sub semnul specializãrii
ºi al diversificãrii tipului de asi-
stenþã acordat. Am pus accentul pe
dezvoltarea unor servicii adiacente
reprezentãrii clasice în proceduri
de insolvenþa în care deja excelãm,
preluând mandate în care am acor-
dat consultanþã privind strategia în
eventualitatea deschiderii proce-
durii dar si asistenþã unor clienþi
care si-au manifestat intenþia sã
cumpere bunuri vândute în proce-
durã sau chiar pãrþile sociale sau
acþiunile la societãþi aflate în insol-
venþã. O efervescenþã importantã a
adus sfârºitul de an întrucât a trebui
sã ne adaptãm rapid pentru a ge-
stiona un volum mai mare de dosa-

re datoritã unor insolvenþe cu im-
pact cum este cea a grupului Nordis
unde asistam peste 40 de clienþi
afectaþi. O provocare în domeniul
bancar a reprezentat-o asistarea
unui numãr de cinci bãnci în acþi-
uni demarate împotriva unor masu-
ri luate de ANPC în legãturã cu
modalitatea de rambursare a credi-
telor, toate soluþiile obþinute pânã
în prezent fiind favorabile.

Reporter: Care credeþi cã vor fi
provocãrile acestui an?

Anca Danilescu: Pe plan local,
alegerile din luna mai ºi rearanjãri-
le politice care vor interveni în fun-
cþie de rezultatul acestora.

Reporter: Cum apreciaþi legi-
slaþia din domeniu?

Anca Danilescu: Simplificarea
cerinþelor legislative ºi chiar dere-
glementarea în anumite domenii
(cum este cel al energiei) ar fi bine-
venite. ªi, pentru cã tot am menþio-
nat anterior cerinþele privind exa-
minarea investiþiilor strãine direc-
te, adoptarea unor instrucþiuni mai
detaliate de aplicare a reglementã-
rilor în materie ºi definirea clarã,
cu caracter exhaustiv, a domeniilor
de activitate în care autorizarea
prealabilã a CEISD se impune, ar fi
un rãspuns potrivit la solicitãrile
investitorilor de a dispune de mij-
loace corecte ºi sigure de evaluare
a cerinþelor legislative.

Alexandru Iorgulescu: Cu toa-
te cã nivelul de intermediere rãmâ-
ne redus, iar pieþele de capital din
România sunt printre cele mai pu-
þin dezvoltate din Europa, sectorul
financiar bancar este unul în gene-
ral supra reglementat, iar noi legi
cu impact în domeniu continuã sã
aparã. Semnalez spre exemplu in-
trare în vigoare în luna noiembrie
2024 a Legii nr. 243/2024 privind
protecþia consumatorilor cu privire
la costul total al creditãrii ºi la ce-
siunea de creanþe. În privinþa legii

insolvenþei nu au existat modificãri
notabile în 2024, ultima modifica-
re importantã fiind cea din anul
2022 ca urmare a implementãrii
Directivei (UE) 2019/1023 privind
cadrele de restructurare preventi-
vã. Pot spune cã legea a atins o anu-
mitã maturitate în practicã împli-
nind 10 ani de aplicare. O nouã di-
rectivã în materie a fost propusa de
Comisia Europeanã la sfârºitul
anului 2022 cu scopul de armoni-
zarea a legislaþiilor privind insol-
venþa în statele membre ale Uniunii
Europene, introducând, printre al-
tele, procedura de pre-pack ca in-
strument standardizat la nivel eu-
ropean. Aceastã propunere urmã-
reºte sã reducã discrepanþele dintre
legislaþiile naþionale ºi sã sporea-
scã eficienþa procedurilor de insol-
venþã. Deºi avem legea 85/2024 cu
toate acestea au existat modificãri
normative cu impact asupra insol-
venþei ca fenomen - ex. Majorarea
plafonului garanþiilor de stat, insti-
tuirea unor facilitaþi fiscale prin
OUG 107/2024.

Reporter: Ce credeþi cã ar tre-
bui sã facã autoritãþile pentru acti-
vitatea avocaþialã?

Alexandru Iorgulescu: Un pro-
gram ce trebuie continuat este cel
de digitalizare a justiþiei, întrucât
eficientizeazã activitatea avocaþi-
lor. Recent am luat cunoºtinþã de o
iniþiativã a unei instanþe de a per-
mite participarea la ºedinþa de ju-
decatã prin aplicaþia skype, mãsura
pe care o încurajez ºi mi-aº dori-o
extinsã. Este necesarã clarificarea
regimului fiscal al avocaþilor prin
stabilirea unor norme clare care sã
faciliteze conformarea cu precãde-
re în ceea ce priveºte deductibilita-
tea anumitor cheltuieli în activita-
tea avocaþialã. În fine, în calitate de
avocat resimt presiunea generatã
de stabilirea unor plafoane mari
pentru contribuþia CASS ce a im-
pactat veniturile din profesie. Con-
sider ca respectiva contribuþie tre-
buie adaptatã calitãþii serviciilor

medicale din þara noastrã.
Reporter: Ce proiecte aveþi în

acest an?
Alexandru Iorgulescu: Cu toa-

te cã ne aflãm la începutul anului,
echipa de insolvenþã ºi litigii ban-
care pe care o coordonez a preluat
un mandat important cu compo-
nentã transfrontalierã ce vizeazã
recuperarea unor prejudicii de la o
firmã din domeniul IT/C. În acelaºi
timp, am început sã acordãm asi-
stenþã ºi reprezentare într-un man-
dat câºtigat anul trecut prin care
preluãm spre gestionare un întreg
portofoliu de proceduri de insol-
venþã al unei bãnci. Un alt mandat
important vizeazã asistarea unui
antreprenor în legãturã cu achizi-
þionarea unei clãdiri de birouri de
la o societate aflatã în insolvenþã,
t ranzacþ ie de aproximat iv
10.000.000 euro preconizatã a se
realiza pânã la mijlocul anului.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþã - din ce zonã vin cele mai
multe cereri?

Anca Danilescu: Este clar pen-
tru toatã lumea cã asistãm la o rea-
ranjare sistemicã, atât pe plan lo-
cal, cât ºi la nivel global. În acest
context, a exprima certitudini cu
privire la trenduri poate pãrea o
abordare hazardatã. Cu toate aces-
tea, cu instrumentele de analizã dis-
ponibile în acest moment, aº fi ten-
tatã sã spun cã un anumit grad de
dereglementare în ce priveºte ener-
gia (inclusiv cea din surse conven-
þionale) ºi un proces de reindustria-
lizare sunt probabile. Proiectele
greenfield ºi mai ales cele brown-
field (de exemplu în industria ex-
tractivã, industria siderurgicã ºi
cea a construcþiilor de nave) pot
înregistra o accelerare, respectiv o
renaºtere subitã. De altfel, pe plan
local, a fost exprimat la nivel de di-
scurs public oficial interesul pen-
tru reechilibrarea politicii energe-
tice a României ºi reconsiderarea
surselor convenþionale de energie.
Cred cã, în ciuda (sau, mai bine zis,

din cauza) preconizatei contracþii
economice globale, determinate,
printre altele, de rãzboaie tarifare
ºi crize economice, în aceste dome-
nii se vor înregistra avansuri.

Alexandru Iorgulescu: 2024 a
fost un an în care numãrul insolven-
þelor a crescut, fapt ce s-a simþit ºi în
activitatea noastrã. Pe fondul insta-
bilitãþii generate de rãzboiul din
Ucraina, a creºterii preþului la utili-
tãþi, dar ºi a mãsurilor fiscale adop-
tate pe sfârºit de an prin OUG
156/2025 (ordonanþa trenuleþ) este
de aºteptat ca trendul sã se menþinã.
În 2024 am primit mandate atât din
partea creditorilor, a debitorilor dar
ºi a investitorilor ce activeazã în
construcþii, imobiliare, industrie,

transporturi ºi servicii, fãrã ca vreun
domeniu sã fie unul fanion. În ace-
laºi timp industria bancarã continuã
sã fie un furnizor neobosit de dosare
cu probleme provocatoare.

Reporter: Cum vedeþi sectorul
pe care activaþi, peste zece ani?

Anca Danilescu: Cred cã acesta
va fi fundamental modificat. Zece
ani reprezintã o perioadã suficient
de lungã pentru a asista la o rearan-
jare majorã, cu impact asupra tutu-
ror pieþelor, inclusiv a celei de
M&A. Mã aºtept ca inteligenþa ar-
tificialã ºi fenomenul de desofisti-
care a lumii, care se face deja sim-
þit, sã aibã un impact major inclusiv
asupra structurii tranzacþionale.

Reporter: Vã mulþumim! n

A
ctivitatea din zona justiþiei este una plinã de provo-

cãri. Anca Danilescu, partener senior Zamfirescu

Racoþi Vasile & Partners ºi Alexandru Iorgulescu,

partener Zamfirescu Racoþi Vasile & Partners,

ne-au fãcut un succint tablou al acestora, punctând ºi alte

aspecte importante pentru domeniu.

Alexandru Iorgulescu: "Un program ce trebuie
continuat este cel de digitalizare a justiþiei,
întrucât eficientizeazã activitatea avocaþilor.
Recent am luat cunoºtinþã de o iniþiativã a unei
instanþe de a permite participarea la ºedinþa de
judecatã prin aplicaþia skype, mãsura pe care o
încurajez ºi mi-aº dori-o extinsã".

Anca Danilescu: "Simplificarea cerinþelor
legislative ºi chiar dereglementarea în anumite
domenii (cum este cel al energiei) ar fi binevenite.
ªi, în ceea ce priveºte examinarea investiþiilor
strãine directe, adoptarea unor instrucþiuni mai
detaliate de aplicare a reglementãrilor în
materie ºi definirea clarã, cu caracter
exhaustiv, a domeniilor de activitate în care
autorizarea prealabilã a CEISD se impune, ar
fi un rãspuns potrivit la solicitãrile
investitorilor de a dispune de mijloace corecte
ºi sigure de evaluare a cerinþelor legislative".
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Noi reglementãri cu privire
la angajarea persoanelor
cu dizabilitãþi, în vigoare

de la 1 ianuarie 2025
ANCA IULIA ZEGREAN,
PARTENER COORDONATOR
AL PRACTICII DE DREPTUL
MUNCII LA BIRIª GORAN,
EXPERT ÎN EGALITATE
DE ªANSE

LUCIANA RAINOV,
AVOCAT SENIOR
SPECIALIZAT ÎN
PROBLEME DE
FISCALITATE, DREPTUL
MUNCII ªI DREPT
CONTRACTUAL

P
revederile referitoare

la angajarea ºi protec-

þia persoanelor cu di-

zabilitãþi au rãdãcini

atât în legislaþia euro-

peanã, cât ºi în cadrul

mai larg al drepturilor

omului ºi egalitãþii de ºanse. Ele

derivã din mai multe surse juridice

ºi strategii internaþionale, europe-

ne ºi naþionale.

Legislaþia românã cu privire la
angajarea persoanelor cu dizabili-
tãþi are deja o fundaþie bine repre-
zentatã prin Legea 448/2006, care
defineºte cadrul în care societãþile
cu minim 50 de angajaþi au obliga-
þia sã angajeze un minim de 4%
persoane cu dizabilitãþi.

Un lucru mai puþin cunoscut este
faptul cã, spre exemplu, numãrul
de angajaþi la care se aplicã procen-
tul de 4% ºi pe care îl are un contri-
buabil în înþelesul Legii nr.
448/2006 nu este neapãrat egal cu
numãrul de Contracte Individuale
de Muncã (CIM-uri) pe care le are
încheiate societatea.

Cu titlu exemplificativ, dacã So-
cietatea are încheiate 1000 de
CIM-uri, dar într-o lunã 300 de an-
gajaþi lucreazã cu timp parþial de 4
ore/zi (ocupând în sensul legii 150
norme întregi), în acest caz societa-
tea ar avea un numãr mediu de 850
de angajaþi în luna respectivã.

Ca urmare, raportat la numãrul
mediu de angajaþi activi indi-
cat (i.e. 850), Societatea ar avea
obligaþia de a angaja un numãr de
34 de persoane cu dizabilitãþi (4%
x 850).

În cazul în care societatea are
deja angajate persoane cu dizabili-
tãþi însã nu atinge pragul minim
(ex. 15 angajaþi), ar avea de platã la
bugetul de stat o sumã lunarã
de 76.950 lei (19 fiind numãrul de
locuri de muncã neocupate x 4.050
lei care este nivelul salariului mi-
nim).

Societatea are ca alternativã po-
sibilitatea de a achita 50% din
sumã cãtre bugetul de stat ºi simul-
tan de a achiziþiona, pe bazã de par-
teneriat, produse ºi/sau servicii de
la unitãþi protejate autorizate,
într-un procent de 50% din suma
datoratã la buget. Pe exemplul no-
stru, valoarea lunarã a achiziþiilor
ar trebui sã fie de 38.475 lei.

Precizãm cã trebuie acordatã
atenþie ºi unitãþilor protejate cu
care se stabileºte colaborarea,
întrucât, în conformitate cu preve-
derile aplicabile (art. 78 alin. (3)
lit. b)), produsele ºi/sau serviciile
achiziþionate de la aceste unitã-
þi trebuie realizate prin activitatea
proprie a persoanelor cu handicap
angajate în astfel de unitãþi.

Deºi obligaþia principalã stabili-
tã prin Legea nr. 448/2006 este ca
entitãþile cu peste 50 de angajaþi sã
angajeze un minim de 4% persoane
cu dizabilitãþi ºi, doar dacã nu ocu-
pã acel numãr de locuri de muncã
cu persoane cu dizabilitãþi, sã achi-
te obligaþiile prevãzute de Lege
(i.e. un salariu minim pentru fieca-
re loc de muncã neocupat de o per-
soanã cu dizabilitãþi), în practicã
numeroase societãþi au preferat sã

achite sumele la bugetul de stat,
fãrã a efectua demersur i
importante pentru a identifica ºi
angaja persoane cu dizabilitãþi.

În acest context, au fost adoptate
Ordonanþa de urgenþã nr. 127/2024
(prin care se aduc completãri Legii
nr. 448/2006) ºi Ordinul nr.
28/2025. Prin aceste acte normati-
ve , începând de la data de
01.01.2025, s-au introdus obligaþii
suplimentare în sarcina societãþi-
lor care depãºesc 50 de angajaþi, în
vederea stimulãrii angajãrii efecti-
ve în muncã a persoanelor cu
dizabilitãþi.

Astfel, în conformitate cu preve-
derile OUG nr. 127/2024, începând
cu 1 ianuarie 2025, societãþile au, de
asemenea, obligaþia de a face dova-
da cã, printr-o cerere scrisã (care
trebuie sã cuprindã ºi descrierea
atribuþiilor pentru posturile respec-
tive, calificãrile necesare, precum ºi
norma de lucru), au solicitat spriji-
nul a cel puþin trei organizaþii non-
guvernamentale care, potrivit statu-
tului acestora, presteazã servicii în
folosul persoanelor cu dizabilitãþi
în raza teritorialã a sediului lor, în
vederea atingerii procentului de 4%
prevãzut de lege.

De asemenea, prin acelaºi act
normativ se stabileºte o obligaþie de
raportare în sarcina companiilor, re-
spectiv obligaþia de a transmite
anual, pânã la data de 31 ianuarie
pentru anul anterior, cãtre Autorita-
tea Naþionalã pentru Protecþia
Drepturilor Persoanelor cu Dizabi-
litãþi („ANPDPD”) ºi Agenþia Na-
þionale pentru Ocuparea Forþei de
Muncã („ANOFM”), o situaþie cen-
tralizatã a funcþiilor ocupate de per-
soanele cu dizabilitãþi angajate ºi un
inventar al competenþelor solicitate
la angajare.

Persoanele cu dizabilitãþi au
dreptul la o viaþã demnã, la acces
egal la oportunitãþi ºi la un cadru
legislativ care sã sprijine integra-
rea lor activã în societate. În acest
sens, modificãrile legislative re-
cente marcheazã un nou capitol în
susþinerea egalitãþii de ºanse ºi
tratament

Practic, în contextul în care ma-
joritatea angajatorilor nu fãceau
demersuri efective sã îndeplinea-
scã obligaþia de a angaja persoane
cu dizabilitãþi în procent de minim
4% din angajaþi, preferând sã plã-
teascã sumele stabilite de art. 78 la

buget ºi/sau sã facã achiziþii de la
unitãþi protejate, au fost introduse
aceste noi obligaþii.

Prin Ordinul nr. 28/2025 (intrat
în vigoare la 28 ianuarie 2025), dat
în aplicarea noilor obligaþii intro-
duse în Legea nr. 448/2006 se re-
glementeazã ºi se clarificã urmãto-
arele aspecte importante: este in-
trodus modelul cererii de solicitare
a sprijinului organizaþiilor nongu-
vernamentale, este introdus mode-
lul situaþiei centralizate a funcþiilor
ocupate de persoanele cu dizabili-
tãþi angajate, se clarificã faptul cã
obligaþia care revine societãþilor
este de a transmite solicitarea de
sprijin la cel puþin trei organizaþii
nonguvernamentale („ONG”) care
presteazã servicii în folosul
persoanelor cu dizabilitãþi.

Ca ºi în celelalte aspecte ale pro-
blematicilor sociale, integrarea
profesionalã a persoanelor cu diza-
bilitãþi se bazeazã pe date statistice
concrete, atât la nivel european, cât
ºi la nivel naþional. Iatã mai jos
câteva dintre cele mai relevante
date pe subiect.

Rata de ocupare a persoanelor cu
dizabilitãþi în Uniunea Europeanã,
conform Eurostat
ü doar 51,3% dintre persoanele cu

dizabilitãþi din Uniunea Europe-

anã sunt angajate, comparativ cu

75,6% dintre persoanele fãrã di-

zabilitãþi;

ü pentru femeile cu dizabilitãþi,

rata medie de ocupare este ºi mai

scãzutã, situându-se la 49%;

ü tinerii cu dizabilitãþi cu vârste

cuprinse între 20 ºi 29 de ani au o

ratã medie de ocupare de 47,4%.

Disparitãþi între statele membre
ale UE:
ü rata de ocupare a persoanelor cu

dizabilitãþi variazã semnificativ

între statele membre ale UE. De

exemplu, în Irlanda ºi Grecia,

aceastã ratã este de 32,6%, în

timp ce în Croaþia este de 37%;

ü cele mai ridicate rate de ocupare

a persoanelor cu dizabilitãþi se

înregistreazã în Danemarca

(60,1%), Letonia (60,8%) ºi

Estonia (64,9%).

În România, rata de ocupare a
persoanelor cu dizabilitãþi este de
46,3%, cu un decalaj de 30,4 pun-
cte procentuale faþã de persoanele
fãrã dizabilitãþi.

În România, statisticile recente
privind persoanele cu dizabilitãþi

oferã o perspectivã asupra distribu-
þiei acestora pe sexe, grupe de
vârstã, rate de angajare ºi compor-
tamentul angajatorilor în ceea ce
priveºte obligaþiile legale de
încadrare în muncã.

Numãrul total de persoane cu di-
zabilitãþi:
ü "Conform datelor oficiale din

2020, în România erau înregi-

strate 853.465 de persoane cu di-

zabilitãþi. (mfe.gov.ro+1anpd.

gov.ro+1)

Distribuþia pe sexe:
ü Femei: 53,25%

ü Bãrbaþi: 46,75%

Distribuþia pe grupe de vârstã:
ü 0-17 ani: 3,76%

ü 18-34 ani: 5,96%

ü 35-49 ani: 14,86%

ü 50-64 ani: 27,34%

ü 65+ ani: 48,08%

Rata de angajare a persoanelor
cu dizabilitãþi în România este de
aproximativ 7,3%, calculatã pen-
tru anul 2021. Date mai recente nu

am identificat, dovadã a faptului cã
o conºtientizare mai practicã a
gap-ului între forþa de muncã anga-
jabilã ºi cea efectiv angajatã este
încã departe de realitate.

Dincolo de obligaþiile legale,
crearea unei societãþi incluzive þine
ºi de schimbarea mentalitãþilor.
Incluziunea realã nu este doar o
problemã juridicã, ci ºi una de ati-
tudine ºi responsabilitate colecti-
vã. Fiecare angajator, fiecare insti-

tuþie ºi fiecare individ are un rol
esenþial în promovarea unui mediu
accesibil, prietenos ºi lipsit de
bariere discriminatorii.

A avea un loc de muncã adaptat
nevoilor fiecãrui individ a putea
accesa servicii publice fãrã obsta-
cole sau a fi recunoscut pentru
competenþele ºi contribuþiile per-
sonale sunt elemente fundamentale
pentru o viaþã demnã. Prin aceste
schimbãri legislative, statul român
face un pas important spre atinge-
rea acestui obiectiv. n

Rata de angajare a persoanelor cu dizabilitãþi
în România este de aproximativ 7,3%,
calculatã pentru anul 2021. Date mai recente
nu am identificat, dovadã a faptului cã o
conºtientizare mai practicã a gap-ului între
forþa de muncã angajabilã ºi cea efectiv
angajatã este încã departe de realitate.

Legislaþia românã cu privire la angajarea
persoanelor cu dizabilitãþi are deja o fundaþie
bine reprezentatã prin Legea 448/2006, care
defineºte cadrul în care societãþile cu minim 50
de angajaþi au obligaþia sã angajeze un minim
de 4% persoane cu dizabilitãþi.
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